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Intensificarea contractărilor de animale— 
o sarcină la zi

In întîmpinarea Congresului partidului șî a zilei de 7 Noiembrie

Să dăm oamenilor muncii
Contractările reprezintă o pîrghle im

portantă, cu ajutorul căreia statul nos
tru trimite fondului centralizat o parte 
din producția marfă a agriculturii, prin 
care poate influența indirect dezvoltarea 
ramurilor de producție agricole potrivit 
cu interesele generale de dezvoltare ale 
economiei naționale. Pe de altă parte, prin 
sistemul de contractări, statul, clasa mun
citoare, acordă un sprijin puternic și mul
tilateral țărănimii muncitoare, în vederea 
sporirii producției agricole, a creșterii ve
niturilor oamenilor muncii la sate.

Sistemul de contractare îmbunătățit du
pă plenara C.C. al P.M.R. din august 1953 
a dus la o înviorare a dezvoltării șeptelu- 
lui. A crescut interesul țărănimii munci
toare pentru a crește și ingrășa animale 
pe care să le vînda apoi statului pe bază 
de contract. Pîriă în prezent organele de 
achiziții și contractări de animale ale Mi
nisterului Industriei Alimentare precum și 
cele ale cooperației, au încheiat mii de 
contracte cu prouucătorii. Aprovizionarea 
mai bună în lunile acestui an, a 
populației cu carne, lactate, etc. și a in
dustriei alimentare cu materii prime, este 
un rezultat concret al măsurilor pe care 
ie-a luat guvernul și partidul pentru a 
mări avantajele economice acordate ță
rănimii muncitoare, pentru a spori cointe
resarea acesteia în dezvoltarea producției 
agricole.

Contractările — această însemnată pîr- 
ghie economică nu este însă pe deplin 
iolosită.

In activitatea unor organe de contrac
tări și achiziții de animale (O.R.A.C.A.) 
ale Ministerului Industriei Alimentare, 
precum și în cele ale cooperației de con
sum, și-au făcut loc o serie de practici 
dăunătoare (nerespectarea termenilor de 
preluare stabilite prin contract; prelungi
rea în mod nejustificat a termenilor de 
livrare a animalelor de către producători, 
neeîntărirea animalelor contractate, etc.) 
practici ce duc la denaturarea sistemului 
de contractări de animale, la păgubirea 
statului sau nemulțumirea producătorilor 
contractanți.

Direcția Generală a Industriei Cărnii 
din Ministerul Industriei Alimentare (di
rector general tov. Gheorghe Fălticeanu), 
n-a desfășurat o muncă sistematică și 
concretă pe teren. Instructorii respectivei 
direcții muncesc în general superficial, 
fapt ce face ca unele abateri comise pe 
teren să nu fie cunoscute la timp.

De asemenea, sarcinile mari care stau în 
fața organelor de contractări și achiziții 
de animale, cer lichidarea de urgență a 
lipsurilor apărute pe această linie în mun
ca unor organizații cooperatiste. Direcția 
Generală Valorificări Animale și Produ
se Animale din Centrocoop (director ge
neral tov. Gogu Rădulescu) are datoria de 
a-și îmbunătăți munca de control. Trimi
terea de circuiări, instrucțiuni și iar cir- 
culări nu va suplini munca de îndrumare 
și de control care trebuie desfășurată pe 
teren. Numeroase uniuni raionale și regio
nale ale cooperației (Bîrlad. Pitești, etc.) 
nu urmăresc cu seriozitate preluările ani
malelor contractate. Necontrolate și neîn
drumate, consiliile de conducere ale unor 
cooperative sătești nu urmăresc scaden
ța contractelor încheiate, amînă terme
nii de predare a animalelor contractate. 
Centrocoop întîrzie fără motive serioase 
deschiderea magazinelor speciale raiona
le pentru deservirea contractanților de a- 
nimale cu mărfuri speciale și mărfuri din 
comerțul de întîmpinare, măsură menită 
să lichideze o seamă de greutăți existen
te pe această linie.

In problema contractărilor de animale 
Centrocoop este mandatarul Ministerului 
Industriei Alimentare, fapt ce nu-i micșo
rează însă sarcinile ce-i revin odată cu 
asumarea acestui mandat. Comitetul e- 
xecutiv al Centrocoop are datoria de a 
urmări și rezolva cu mai multă răspun

Ansamblul de cintece și dansuri 
al Armatei Populare Chineze de Eliberare a părăsit țara

Ansamblul de cintece și dansuri al 
Armatei Populare Chineze de Eliberare a 
părăsit țara.

In cele 28 de zile petrecute în țara noastră, 
Ansamblul a prezentat în București și în 11 
orașe ale țării, 47 de spectacole și 12 pro
grame reduse. El a cules aplauzele entuziaste 
ale celor aproape 400.000 de spectatori care 
au cunoscut astfel și mai bine marele popor 
chinez și minunata sa artă.

Vineri seara, la plecarea artiștilor chinezi 
se aflau la gâra Băneasa numeroși cetățeni 
a: Capitalei, militari, membri ai ansamblu
rilor artistice militare.

In piața din fața gării frumos împodobită, 
lumina puternică a reflectoarelor se răsfrîn- 
gea în culorile vii ale drapelelor R.P.R., 
R. P. Chineze și U.R.S.S., care fluturau dea
supra mulțimii.

La sosirea în gară, membrii Ansamblului 
au primit din partea oamenilor muncii și 
militarilor prezenți sute de buchete de flori.

In tribuna ridicată în fața gării au luat

Manualul sovietic de economie politică
După cum s-a anunțat, în Uniunea Sovie

tică a apărut cu citva timp _ în urmă „Ma
nualul de economie politică11. In curtnd, 
primele exemplare din manual vor sosi la li
brăriile din țara noastră.

Pentru a putea face față cererilor. • Hiari 

dere sarcinile și obligațiile pe care și le-a 
asumat ca mandatar al Ministerului In
dustriei Alimentare cu dreptul de a în
cheia în numele acestuia — contracte cu 
producătorii pentru livrări de animale în
grășate.

Am intrat în ultimul trimestru al anu
lui, trimestru în care expiră majoritatea 
contractelor de animale. De pe acum s-au 
semnalat unele aglomerări la bazele raio
nale de predare ale O.R.A.C.A. Buna orga
nizare a acțiunii de preluare și transpor
tare a animalelor predate este condițio
nată și de Ministerul Căilor Ferate care 
este obligat să acorde prioritate transpor
turilor de animale. Se semnalează din une
le regiuni — ca de pildă Craiova — greu
tăți făcute de stațiile C.F.R. în repartiza
rea imediată a vagoanelor cerute de uni
tățile de achiziții și contractări de animale 
ale Ministerului Industriei Alimentare. 
Tărăgănelile ce se fac la repartizarea va
goanelor C-F.R. determină unele oficii ra
ionale de achiziții și contractări, de a 
duce pe jos, în cireadă, animalele contrac
tate, procedeu costisitor și dăunător, vite
le fiind expuse — mai ales acuma în zile
le reci de toamnă — slăbirii și îmbolnă
virii (după 20—30 km. parcurși pe jos, 
animalele își pierd din greutate). Proble
ma organizării transportului pe C.F.R. a 
animalelor vîndute de producători statului 
pe bază de contract trebuie rezolvată de 
către Ministerul Căilor Ferate cît mai ur
gent.

Sfaturile populare care răspund direct 
de economia locală, trebuie să aibă ca o 
preocupare permanentă aplicarea în mod 
just a sistemului de contractare. Faptul 
că în unele comune din diferite regiuni 
ale țării, producătorii n-au cunoscut con
cret și clar avantagiile pe care le au dacă 
vînd animale pe bază de contract unități
lor de stat sau cooperatiste, a înlesnit 
chiaburilor și altor elemente dușmănoase 
să răspîndească zvonuri, menite să creeze 
derută, confuzie și neîncredere în rîndu- 
rile producătorilor față de sistemul de 
contractări. Comitetele executive ale sfa
turilor populare sînt chemate să ceară 
mai mult sprijin organizațiilor de partid, 
precum și celorlalte organizații obștești, 
în munca de popularizare a principiilor 
sistemului de contractări, de cunoaștere a 
lor de către fiecare producător. Comite
telor executive ale sfaturilor populare le 
revine sarcina de a controla aplicarea 
sistemului de contractări și de a sprijini 
unitățile O.R.A.C.A. și cele ale coopera
ției în rezolvarea unor greutăți ivite (ca 
de exemplu, procurarea cîntarelor).

Proiectul de Directive al celui de al 
Il-lea Congres al partidului cuprindd un 
întreg program de măsuri ce urmează a 
fi luate în vederea dezvoltării producției 
agricole. Proiectul de Directive prevede 
măsuri menite să cointereseze mult mai 
mult țărănimea muncitoare în dezvoltarea 
acelor ramuri de producție corespunză
toare cu cerințele generale de aprovizio
nare, cu cerințele economiei noastre națio
nale. Printre aceste măsuri se numără și 
cele de îmbunătățire a sistemului de con
tractare la unele produse agricole.

Lucrătorii din aparatul de stat și din 
organizațiile economice trebuie să folo
sească din plin pîrghia importantă a con
tractărilor, să vadă în aceasta unul din 
mijloacele de bază ale sporirii interesu
lui țărănimii muncitoare pentru dezvol
tarea producției de produse agro-alimen- 
tare, baza aprovizionării celor ce muncesc 
cu alimente de primă necesitate și a in
dustriei alimentare și ușoare cu materii 
prime principale.

îndeplinirea la zi atît a planului de 
contractări de animale, cît și a planului 
de predare a animalelor contractate, este 
o sarcină de care depinde în bună măsură 
rezolvarea unor probleme economice de 
bază ale statului nostru.

loc tovarășii: Constanța Crăciun, general 
locotenent L. Sălăjan. M. Macavei, C. 
Prisnea, T. Rudenco, C. Doncea și alții.

A asistat W. Wrzosek, ambasadorul R. P. 
Polone și alți membri al corpului diplo
matic.

Tov. C. Prisnea, prim locțiitor al minis
trului Culturii, a mulțumit membrilor 
Ansamblului pentru minunatele spectacole 
prezentate în țara noastră, urindu-le noi și 
mari succese. ,

A răspuns generalul Cen I, conducătorul 
Ansamblului de cintece și dansuri al 
Armatei Populare Chineze de Eliberare.

Piața gării Băneasa a răsunat puternic de 
uralele înălțate pentru prietenia de nezdrun
cinat dintre popoarele romîn și chinez pen
tru marele lagăr al păcii, democrației șl so
cialismului în frunte cu Uniunea Sovietică.

Părăsind țara noastră, artiștii chinezi s-au 
îndreptat spre R. P. Polonă, unde vor da o 
serie de concerte. (Agerpres) 

ale publicului, care manifestă un Interes 
deosebit pentru această lucrare, la librăria 
„Cartea Rusă11 din Capitală a început să se 
primească înscrieri din partea acelora care 
doresc să cumpere manualul. Pină acum 
6-au primit peste 700 înscrieri.

mai multe produse de larg consum!
Utilaje 

pentru industria alimentară
CLUJ (de la corespondentul nostru). 

Pînă acum, pe porțile uzinelor „Tehnofrlg11 
din Cluj, au ieșit peste o sută de mașini noi 
destinate industriei alimentare. Printre a- 
cestea se numără malaxoare, preparatoare 
de lapte, cuptoare de pîine, frigidere, pom
pe centrifuge, etc.

In întîmpinarea celui de al Il-lea Congres 
al partidului și a zilei de 7 Noiembrie, mun
citorii și tehnicienii din această întreprin
dere produc noi mașini pentru industria ali
mentară. Muncind cu însuflețire ei și-au în
deplinit în proporție de 85 la sută angaja
mentul de a confecționa pînă la 7 Noiembrie 
un număr de 5 prese pentru vinlflcațle. 
De asemenea, s-au executat o jumătate din 
lucrările de confecționare a unei noi mașini 
de tocat carne cu o capacitate de 1000 kg. 
și a unui tanc izoterm pentru lapte cu o 
capacitate de 5000 litri. Elanul întrecerii 
desfășurate de colectivul de muncă al între
prinderii, a dus la sporirea productivității 
muncii cu 1 la sută și la reducerea prețului 
de cost cu 0,11 la sută peste sarcina de 
plan. In fruntea întrecerii socialiste s-au si
tuat Fcancisc Ambruș de la secția turnă
torie care și-a realizat norma în proporție 
de 179 la sută, Mihai Kohn, muncitor la 
secția montaj, care și-a depășit planul cu 
17 la sută șl alții.

Ceasornice deșteptătoare 
de fabricație romînească

De cum intri în întreprinderea de Indus
trie Locală I.A.T. din București, chiar în 
holul de la parter dai cu ochii de un stand 
în care sînt aranjate 23 de fabricate dife
rite, toate bunuri de largă întrebuințare 
care fac faimă întreprinderii. Sînt expuse 
aci reșouri Aragaz, rigle de calcul, lame 
de ras și chiar jucării pentru copii. Pro
dusul cel mai nou așezat în stand este cea
sornicul deșteptător. Prototipul acestui cea
sornic a fost realizat de către un colect'v 
de muncitori ai întreprinderii condus de 
maistrul Emilian Murea. Acum, în între
prindere se fac pregătiri intense pentru or
ganizarea secției de ceasornicărie în care 
acest nou produs va fi fabricat în serie, 
prin sistemul bandă rulantă.

Noua secție de ceasornicărie a întreprin
derii I.A.T. va preda spre vînzare chiar în 
cursul acestui trimestru prima serie de 1000 
ceasornice deșteptătoare.

Secție nouă
In cinstea Congresului partidului și a 

zilei de 7 Noiembrie, muncitorii fabricii de 
geamuri din Scăeni, raionul Ploești, au 
inaugurat zilele acestea o nouă secție, în 
care se vor produce bunuri de larg consum. 
Aci au început să fie produse pentru în
ceput borcane de sticlă, necesare conser
vării murăturilor și legumelor pentru iarnă.

La darea în funcțiune a secției și-au adus 
contribuția lor muncitorii Dumitru Soare, 
Ivan Lieu, Gheorghe Fîciu și alții.

IVAN T. ȘTEFAN 
corespondent voluntar

LUNA PRIETENIEI ROMÎNO-SOVIETICE

SOSIREA DELEGAȚIEI SOVIETICE
Vineri seara a sosit Fri Capitală delegația 

de oameni de știință, cultura și artă, frun
tași din industrie și agricultură din U.R.S.Ș., 
care va participa la sărbătorirea Lunii Prie
teniei Romîno-Sovietice.

Din delegație fac parte: Pavel Aiexan- 
drovici Baranov, membru corespondent al 
Academiei de Științe a U.R.S.S., directorul 
Institutului de Botanică al Academiei de 
Științe a U.R.S.S., conducătorul delegației, 
Reinhold Morițovici Glier, compozitor, artist 
al poporului al U.R.S.S., de mai multe ori 
laureat al Premiului Stalin, Mihail Alexan- 
drovici Kveselava, preșe
dintele Consiliului de con
ducere al Asociației gruzine 
pentru relațiile culturale cu 
străinătatea, Serghei Fiodo- 
rovici Bondacciuk, artist al 
poporului al U.R.S.S., de 
mai multe ori laureat al 
Premiului Stalin, Marta Za
harovna Ianciuk, ziaristă, 
redactor șef adjunct al revi
stei „Femeia Sovietică11, Flo- 
dor Lukici Kovaliov, laureat 
al Premiului Stalin, deputat 
în Sovietul Suprem al 
R.S.F.S.R., Klavdia Mihai
lovna Loșcionova, mulgătoa
re fruntașă din colhozul 
„Stalin’1, regiunea Moscova, 
Erou al Muncii Socialiste, 
Raisa Sergheevna Emțova, 
secretara delegației. Din 
delegație face parte de ase
menea Nikolai Kuprianovici 
Șerbinovici, miner fruntaș 
din Donbas, deputat în So
vietul Suprem al U.R.S.S., 
care va sosi ulterior.

In gara Băneasa au venit 
în întîmpinarea solilor ma
relui popor sovietic nume
roși oameni al muncii, re
prezentanți ai organizațiilor 
de masă și culturale, acade
micieni, oameni de artă 
și cultură, activiști al 
A.R.L.U.S.-ulul.

IN LUPTA PENTRU ÎNDEPLINIREA ANGA1AMENTELOR

întrecerea socialistă în cinstea celui de al Il-lea Congres al partidului și a 
zilei de 7 Noiembrie, se desfășoară cu avînt și la fabrica „Partizanul roșu" din 
Orașul Stalin. Utemista Ghizela Boc so, una din muncitoarele fruntașe ale sec
ției urzit, se ștrădulește, alături de celelalte tovarășe de muncă, să contribuie 
la realizarea angajamentelor pe care și le-au luat. Folosind cu pricepere cele 
480 de minute de muncă, Ghizela Bocso lucrează în prezent în contul lunii 
decembrie. Foto: NICU VASILE

Prin aplicarea metodei sovietice Iarovoi

7913 kg. zahăr peste plan
ARAD (de la corespondentul nostru). — 

In fața graficului s-au adunat la început 
vreo cîțiva fierbăteri. Au venit apoi alți 
muncitori de la bateria de difuzie, de la 
mașinile de tăiat și discuțiile au început.

De data asta, muncitorii aveau multe de 
discutat. Fiecare cunoștea realizările zilnice 
din graficul orar. Dar acum se găseau în 
fața graficului lunar. Liniile de culori dife
rite care indicau activitatea celor trei 
schimburi, au urcat în acele zile pînă Ia 
140 la sută. In întreaga fabrică norma de 
prelucrare a sfeclei de zahăr a fost depășită 
cu 29,5 la sută, iar planul la uscarea bor
hotului Cu aproape 8 la sută.

Pentru a reduce pierderile la prelucrarea 
sfeclei de zahăr, muncitorii fabricii de

★ ★

Au fost de față tovarășii: acad. I. Mur- 
gulescu, ministrul Invățămîntului, Al. Sen- 
covici, ministrul Industriei Ușoare, C. Po
pescu, ministrul Agriculturii și Silviculturii, 
acad. N. Profiri, președintele Consiliului Cen
tral A.S.I.T., prof. N. Sălăgeanu, rectorul 
Universității „C. I. Parhon11 din București, 
dr. I. Bogdan, vicepreședinte al A.R.L.U.S.- 
ulul, Matei Socor, vicepreședinte al 
A.R.L.U.S.-ului, M. Beniuc, secretar al 
Uniunii Scriitorilor, Ana Lungu, secretară a 
Comitetului Femeilor Democrate din R.P.R., 
N. Bellu, locțiitor al ministrului Culturii și 
alții.

Delegația sovietică la sosirea în gara Băneasa

zahăr din Arad lucrează după metoda 
inginerului sovietic Iarovoi. In acest fel, 
muncitorii de la fabrica de zahăr din Arad 
au dat de la începutul campaniei 7913 kg. 
zahăr peste plan. Realizări frumoase a ob
ținut echipa condusă de Wilhelm Csonko 
de la bateria de difuzie și echipa lui Ata- 
nasie Deta, care a dat peste 4500 kg. zahăr 
peste p|an. Munca se desfășoară cu spor șl 
în celelalte sectoare. De pildă, muncitorii 
din sala de cazane au economisit pe luna 
septembrie circa 35 vagoane cărbune. 
Acestea sînt numai cîteva din rezultatele 
lor pentru îndeplinirea angajamentelor luate 
în cinstea celui de al 11-lea Congres al 
partidului.

★

La sosirea delegației sovietice au fost pre
zenți I. A. Korolev, consilier al Ambasadei 
Uniunii Sovietice și alți reprezentanți ai 
Ambasadei, precum și E. N. Tihonov, repre
zentantul permanent al VOKS-ului în R.P.R.

Salutînd delegația sovietică, acad. Gh. 
Spacu a adresat oaspeților, în numele Co
mitetului Național de sărbătorire a Lunii 
Prieteniei Romîno-Sovietice, și în numele 
întregului popor romîn, un călduros salut de 
bun venit pe pămîntul Republicii Populare 
Romîne.

Sosirea dvs. în mijlocul nostru cu ocazia 
Lunii Prieteniei Romîno-Sovietice din anul

In îruntea întrecerii
BACAU (de la corespondentul nostru). 

Angajamentele textlliștilor de la fabrica de 
postav „Proletarul11 din Bacău în cinstea 
celui de al 11-lea Congres al partidului și a 
zilei de 7 Noiembrie sînt traduse zl de zi 
în fapte. Pînă acum colectivul acestei fa
brici a dat peste plan 955 m. p. țesături fi
nite și a obținut economii în valoare de 
peste 14.200 lei.

Brigăzile torcătorilor Ion Bobescu, Euge
nia Vrăbiuță, Anghel Cociol și încă alte 9 
brigăzi din sectorul filatură au dat peste 
plan 1.500 kg. fire din aceeași cantitate de 
materie primă. In acest sector torcătorul 
Gheorghe S. Fodor a dat în cursul lucii tre
cute 3.000 scule de lînă peste plan, situîn- 
du-se în fruntea întrecerii pentru titlul de 
cel mai bun torcător.

Inițiativa grupei sindicale nr. 9 de la 
uzina „21 Decembrie11 din Capitală s-a 
bucurat de o atenție deosebită din partea 
muncitoarelor de la secția preparație-țesă- 
torie. Ajutate de fruntașele în întrecerea so
cialistă Georgeta Șoltuz, Anlca Plntilie și 
Paraschiva Dănescu, muncitoarele Ana Ma- 
teiaș, Elena Bîrgu și Maria Luncanu, care 
înainte nu-și realizau sarcinile de plan, au 
reușit să-l depășească cu două pînă la trei 
procente.

O nouă întreprindere 
a industriei locale

ORAȘUL STALIN (de la corespondentul 
nostru). Intr-unui din magazinele orașului 
Mediaș au apărut de curînd un nou tip de 
mobilă populară, garnituri de bucătărie, 
paturi pentru copii, etc. E’.e sînt confecțio
nate de întreprinderea economică locală a 
sfatului popular orășenesc Mediaș, recent 
înființată. Incepîndu-și activitatea, colecti
vul secției de tîmplărie a reușit să pună pînă 
în prezent la dispoziția cumpărătorilor 37 
dormitoare, 37 garnituri de bucătărie, etc.

In afară de acestea, în cadrul întreprinderii 
a fost obținută o nouă realizare: producerea 
unui înlocuitor al pielei, înlocuitor din care 
s-au confecționat 500 m.p. Aceasta va fi fo
losită pentru producerea în cadrul Întreprin
derii a diferite articole de larg consum, ser
viete, geamantane, poșete, încălțăminte pen
tru copii, ele.

Produse de uz casnic
producție meș- 
din Tg. Jiu au

Produsele cooperativei de 
teșugărească „2 Octombrie11 
devenit bine cunoscute oamenilor muncii din 
raion. Mobila populară, garniturile de mo
bilă de bucătărie tip „Crișul11, obiectele fa
bricate din deșeuri de lemn și tablă sînt azi 
mult apreciate.

Recent, membrii cooperativei eu început 
să fabrice alte produse de uz casnic. Ei 
lucrează acum la producerea de mașini de 
tocat carne, taburele pentru copii, planșele 
și vergele pentru aluat, cazane, lighiane, 
găleți, plinii și altele.

I. SBIRC1OG 
corespondent voluntar

acesta — a spus vorbitorul — este un eve
niment important, un nou prilej de strîn- 
gere a prieteniei ce leagă poporul muncitor 
din patria noastră de marele și, gloriosul 
popor al Uniunii Sovietice, cu ajutorul că
ruia am pornit pe drumul vieții noi.

Masele muncitoare din țara noastră, pre
țuiesc în mod deosebit prietenia cu Uniunea 
Sovietică, știu că de ajutorul ei frățesc de
pinde viața nouă ce pulsează și se dezvoltă 
impetuos dintr-un capăt intr-altul al țării 
noastre.

Poporul nostru urmărește cu mare bucurie 
succesele obținute de U.R.S.S. pe drumul 

construirii comunismului, 
lupta sa consecventă pentru 
pacea lumii.

Vizita dvs. va constitui o 
minunată ocazie de adîncire 
a cunoașterii grandioaselor 
succese obținute pe drumul 
comunismului de marea și 
înfloritoarea Uniune Sovie
tică, de însușire și mai te
meinică a experienței sovie
tice — factor de mare im
portanță în construirea so
cialismului în țara noastră. 
Ea va fi pentru noi un în
demn la lupta susținută pen
tru apărarea păcii.
A răspuns conducătorul dele

gației sovietice P. A. Baranov. 
Poporul sovietic care ne-a 

trimis la sărbătorirea Lunii 
3rieten:ei Romîno-Sovietice— 
a spus vorbitorul — vă 
transmite un salut fierbinte. 
Sîntem adine mișcați de 
căldura cu care am fost pri
miți, de cuvintele calde cu 
care am fost întîmpinați. 
Vom fi fericiți dacă partici
parea noastră la sărbători
rea Lunii Prieteniei Romîno- 
Sovietice va contribui la În
tărirea prieteniei dintre 
popoarele noastre.

Cei prezenți au făcut o 
călduroasă manifestare de 
s:mpatie oaspeților din Țara 
Socialismului veniți să par
ticipe la sărbătorirea Lunii 
Prieteniei Romîno-SovicVce.



împotriva formalismului
și a superficialității în muncă

Pe teme actuale

Noi construcții obștești 
la sate

LUNA PRIETENIEI RQMÎNO-SQVIETICE

Festivalul filmului sovietic „PRIETENI CREDINCIOȘI"
Dt curlnd
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„Am stat noi ce am stat fără cămin cultu
rali. Acum vom avea însă unul minunat" — 
ne-a scris de curlnd corespondentul nostru 
voluntar M1HALACHE BURTAN din raionul 
Costești. In comuna Ungheni se simțea încă 
mai de multă vreme nevoia unui lăcaș de 
cultură corespunzător, unde țăranii muncitori 
să se adune duminicile și în serile lor libere 
din timpul săptămînii. ca să asculte o con 
ferință, să citească o carte, să vizioneze un 
film. S-a hotărît ca noul cămin cultural să 
fie ridicat prin sumele încasate din autoim- 
punere și s-a pornit la muncă. La îndemnul și 
după exemplul deputaților, țăranii muncitori 
dau un sprijin serios atît lucrărilor de con
strucție cît și la transportarea materialelor 
necesare.

Cu toții muncesc cu stăruință pentru că 
doresc ca ziua deschiderii celui de al doi
lea Congres al partidului să găsească co
muna Ungheni cu un cămin cultural nou și 
mîndru, înzestrat cu o sală de spectacole a- 
menajată și pentru cinematograf.

★
Deîndată ce s-au hotărît să-și dureze local 

nou, spațios, pentru sfatul popular, țăranii 
muncitori din comuna Leu, regiunea Cra
iova, s-au pornit la lucru. Treaba nu era 
de loc ușoară. Și apoi local cu 18 încăperi, 
sală de ședințe, cere multe materiale, nu 
glumă. De aceea, în primul rînd tovarășii 
din comitetul executiv și-au îndreptat aten
ția spre încasarea sumelor provenite prin au- 
toimpunere. Cînd acestea au fost strînse, ei 
s-au îngrijit să facă rost de tot ce era nevoie 
pentru lucrările de construcție. N-a trecut 
decît puțin timp de cind se turnase fundația 
de beton și iată că noua construcție a început 
să creasca văzînd cu ochii. Munca Unor de
putați ca Andrieș Bălan, Elisabeta Tudor, 
Angliei Grigore, a fost pildă grăitoare pentru 
mulți țărani muncitori din comună.

„Clădirea noului sediu al sfatului popular 
din comuna noastră va fi curînd terminată" 
— ne împărtășește plin de bucurie țăranul 
muncitor MARIN ȘTEFAN, în scrisoarea 
sa. — „De acum înainte oamenii nu se vor 
mai scula după cîntecul cocoșilor Ceasul 
care va fi montat sus în partea din fața clă
dirii le va vesti timpul de ulecare la munca 
cîmoului".

*
„Este adevărat că construcția internatului 

din comuna Berea s-a tărăgănat cam multă 
vreme. Greutățile pe care le-om întîmpinat fie 
din cauza lipsei unor materiale, fie pentru că 
unii tovarăși nu s-au interesat în suficientă 
măsură de mersul lucrărilor, le cunoașteți. 
V-am cerut în mai multe rîndurj sprijinul 
pentru înlăturarea lor. Acum, cînd copiii mun
citorilor din schela Berea nu vor mai trebui 
să bată kilometrice timp de ploaie sau vi
forniță ca să ajungă la școală, cînd în noul 
internat ei capătă o îngrijire foarte bună, 
am ținut să vă împărtășesc și d-voastră mul
țumirea muncitorilor petroliști din schela 
Berea" — ne scrie tov. IOAN MONAHA. 
vechi corespondent al ziarului nostru.

Conducerea schelei Berea s-a ocupat mult 
de lucrările acestui internat Ea a pus Ia 
dispoziție fier pentru armături, mașini și 
tractoare pentru căratul materialului Tot da
torită grijii ei, s-au făcut instalațiile de apă, 
lumină electrică și gaze. Construcția s-a exe
cutat prin fonduri provenite din autoimpu- 
nere.

★
Peste tot se construiește, peste tot se face 

simțită munca creatoare a omului nou Noi 
construcții social-culturale se adaugă mereu 
celor înfăptuite și toate împreună fac ca viața 
să devină tot mai bună, mai frumoasă.

a avut 
sesiunea 
lucru a Pe marginea sesiunii

zi a sesiunii anunța —
dezbaterea unor probleme de Importanță șl 
actualitate deosebită : învățămintele orga
nizării și desfășurării lucrărilor de recoltare 
și treieriș; organizarea lucrărilor agricole 
de toamnă precum și analiza îndeplinirii 
planului de colectare pe anul 1954.

La data desfășurării lucrărilor sesiunii, în 
regiunea Arad treierișul ara aproape termi
nat, iar recoltarea culturilor tîrzii, precum și 
arăturile adînci și însămînțările de toamnă 
Începuseră în toate raioanele.

Pregătirea muncilor agricole din această 
perioadă s-a făcut mulțumitor. Pînă la data 
ținerii sesiunii S.M.T. aveau încheiate con
tracte pentru a efectua un volum de lucrări 
reprezentînd 102 la sută față de sarcinile 
planului de muncă din toamnă. Tot pînă la 
această dată erau terminate reparațiile la 
tractoare, pluguri de tractoare etc. De ase
menea era asigurată cantitatea de sămință 
de grîu și orz care urmează a fi distribuită 
pe bază de schimb gospodăriilor colective, 
întovărășirilor agricole și gospodăriilor ță
rănești individuale.

Măsurile mai sus enumerate au contribuit 
la crearea unora din condițiile favorabile 
începerii lucrărilor agricole de toamnă. La 
data de 26 septembrie a.c., planul de însă- 
mînțare a rapiței era realizat aproape sută 
la sută pe regiune ; totodată începuse semă
natul orzului, secarei și borceagului 
toamnă.

de

pe 
de 
de

la data ținerii ședinței, în re- 
preschimbată doar 16 la sută 
de grîu, orz și secară repartl- 
ipentru însămînțările de toam- 
aceeași dată fusese curățată

★
Problemele economice importante de 

ordinea de zi a sesiunii, lucrările agricole 
vară și de toamnă. îndeplinirea pianului 
colectare ia produse animale și vegetale 
au fost dezbătute superficial. Nici rapor
tul prezentat de tov. ing. Ștefan Romo- 
șan, directorul Direcției agricole regio
nale și nici coraportul comisiei permanente 
agricole — prezentat de deputatul Ștefan 
Becheș — șeful serviciului gospodării colec
tive din Direcția agricolă regională — n-au 
analizat temeinic condițiile concrete în care 
urmează să se desfășoare muncite agricole 
de toamnă, n-au analizat cauzele rămînerii 
în urmă manifestată în unele privințe și n-au 
dat soluții concrete.

Bunăoară, 
gîune fusese 
din sămînța 
zată de stat 
nă. Pînă la .
doar 2 la sută din totalul cantității de să- 
rnînță și tratată-doar 1 la sută din sămînța 
de grîu. Asupra acestei îngrijorătoare stări 
de fapt, raportOTul a făcut doar cîteva obser
vații generale și superficiale : „...acțiunea de 
pregătirea seminței este neglijată și mult 
rămasă în urmă și aceasta din cauza lip
surilor serioațe țe mai există în munca sfa
turilor populare de, ia regiune, raioane și 
mai ales la comune tinde nu se vede o acti
vitate deoseblță-.”

O altă profeția esențială a muncilor a- 
gricole de toamfia — efectuarea în timpul op
tim a arăturilor și a însămînțărilor — a fost 
prezentată deputaților intr-uh mod și mai 
superficial.

In regiunea Arad, din cauza p’oilor abun
dente și a titnpului rece—porumbul, floare ■- 
soarelui și celelalte culturi de toamnă vor fi 
recoltate cu 2—3 șăptămini mai tîrziu decit in 
anii preced cnți, înțîrziere ce scurtează timpul 
arăturilor și iijșățnînțărilor de toamnă și mai 
ales Insămînțal'eă griului de toamnă. Aceas
tă condiție specifică toamnei anului acesta, 
cere o atenție deosebită în privința organi
zării muncii și a folosirii acelor metode prin 
care se poate obține o creștere a producti
vității muncii. O asemenea metodă, după

Consfătuirea oamenilor d© știință din Cluj
CLUJ. — in cadrul unei consfătuiri orga

nizată zilele trecute de filiala Cluj a Aca
demiei R.P.R., oamenii de știință clujeni, 
membri ai colectivelor de muncă din cadrul 
filialei, profesori și .asistenți din corpul di
dactic a! Institutului Agronomic, precum și 
numeroși invitați de la alte institute de în- 
vățămînt superior din Cluj, au dezbătut pe 
larg proiectul Directivelor Congresului al 
Il-lea al PM.R. cu privire la dezvoltarea a- 
griculturii în următorii 2-3 ani.

Discuțiile purtate cu acest prilej și mai 
files propunerile practice făcute de partici

cum bine se știe — 
este aceea a mecaniza
torului sovietic lvan

— la arat după graficul
orar. Totuși nici raportorul și nici corapor- 
torul n-au pomenit cel puțin un singur cu- 
vînt despre această metodă. Soluția raporto
rului ca...... Activitatea sfaturilor populare, a
tovarășilor deputați și a delegatelor de femei 
de la raioane și comune, în această perioadă 
trebuie să se desfășoare jos Ia unități și gos
podării, pentru impulsionarea executării la 
timp a recoltatului, pentru că aceasta asigu
ră în mare parte executarea lucrărilor de în- 
sămînțare...“ etc., etc., putea lipsi. Aseme
nea „recomandări11 generale nu pot fi de fo
los.

Discuțiile pe marginea raportului și cora- 
portului n-au aprofundat problemele puse.

De altfel nici nu se putea. Raportul și co- 
raportul cu privire la lucrările de recoltat și 
treieriș și lucrările agricole de toamnă; ra
portul și coraportul privind îndeplinirea pla
nului de colectări precum și proiectele de ho- 
tărîri respective au fost prezentate unul după 
altul, discuțiile urmînd să se desfășoare glo
bal. Timpul limitat acordat celor înscriși la 
cuvînt n-a permis însă aprofundarea proble
melor.

★
Deputății, oamenii muncii din regiunea 

Arad au așteptat cu un interes deosebit se
siunea sfatului popular regional. Contrar aș
teptărilor, lucrările sesiunii s-au desfășurat 
sub nivelul așteptărilor. De fapt această se
siune s-a transformat într-una din acele șe
dințe formale, fără concluzii practice.

La sesiune au lipsit 30 la sută din numă
rul deputaților regionali. De asemenea au 
lipsit o bună parte din invitați. Lucrările 
ședinței au început la orele 10 (în loc de 8 
cum fuseseră anunțați deputății) iar la ore
le 15 s-au încheiat. Intr-un timp de 5 ore 
au fost expuse trei rapoarte, două corapoar- 
te, două proiecte de hotăriri, s-a răspuns la 
zeci de întrebări, au vorbit peste 15 deputați 
și invitați și s-aii tras concluziile pe margi
nea discuțiilor. Timpul rezervat „discuțiilor" 
n-a depășit o oră.

Modul cum a fost „pregătită” 
treia sesiune ordinară de lucru a sfatului 
popular regional Arad oglindește existența 
unui stil formalist 
comitetului executiv 
gional.

De aceea apare cu 
țumirea pe care și-au manifestat-o deputății 
față de modul cum a fost organizată sesiunea. 
Comitetul executiv al sfatului popular regio
nal organizînd slab lucrările sesiunii, s-a 
lipsit tot odată și de un ajutor deosebit de 
important pe care putea să-l primească în 
muncă.

cea de a

și birocratic în munca 
al sfatului popular re-

totul îndreptățită nemul-

★
Sesiunea a adoptat o hotărîre cu privire la 

lucrările agricole de toamnă. Așa cum se a- 
rată in hotărîre, recoltatul culturilor tîrzii 
in regiunea Arad va trebui să fie terminat 
pînă la 30 octombrie a.c O altă prevedere 
însemnată este și cea referitoare la desțele
nirea unei suprafețe de 9 090 ha.

Comitetul executiv al sfatului popular re
gional are obligația de a lua toate măsurile 
pentru ca hotărârile celei de a treia sesiuni 
să fie aplicate De asemenea deputății re
gionali au datoria de a-și exercita cu mai 
multă răspundere dreptul de control asupra 
muncii comitetului executiv al sfatului popu
lar regional, criticînd cu asprime orice ten
dință de formalism și superficialitate îndință de formalism și superficialitate 
muncă.

E. CHELBAȘU și 
I. COJOCARU 

corespondentul „Rominiei libere' 
în regiunea Arad

pant; constituie o prețioasă contribuție a- 
dusă de oamenii de știință din Cluj la tra
ducerea în viață a acestui important docu
ment.

Cercetătorii științifici din regiunea Cluj 
s-au angajat ca, în cinstea Congresului al 
Il-lea ai P.M.R., să termine următoarele lu
crări : efectul iarovizăril asupra sporirii pro
ducției și a rezistenței la boli a plantelor, 
studiul pășunilor și fînețelor din munții A- 
puseni, hibridarea vegetativă la plante, etc.

(Agerpres)

Nai cămine culturale, școli, case 
de naștere șl dispensare, noi loca- j 
luri de sfaturi populare — sînt con- • 
strucții cu care călătorul ce cutreieră 
țara se întllnește la tot pasul. Mereu mai 
multe construcții se ridică în comunele 
patriei și în măsură din ce în ce mai mare 
participă țăranii muncitori la realizarea 
lor. Locuitorii satelor noastre muncesc cu 
drag la executarea lucrărilor de folos ob
ștesc deoarece odată cu schimbarea feței J 
comunelor se schimbă și viața lor. Ei j 
își dau seama pe zi ce trece că fiecare | 
nouă construcție, fiecare nouă realizare, | 
contribuie la ridicarea nivelului lor de j 
trai, la înlăturarea definitivă a întunericu- ! 
lui și ignoranței în care au fost lăsați de j 
regimurile trecute Scrisori care vorbesc z 
despre asemenea noi înfăptuiri sosesc in ! 
număr tot mai mare la redacție.

Referindu-ae la comedie, K- Stanislavski 
sublinia că în flecare comedie bună, întot
deauna există elemeinte satirice, ,,In toate 
cazurile, afirma Stanislavski, prezența sati
rei înnobilează comedia, o face mai impor
tantă. Eu sint cu totul pentru satiră în co
medie...". La aceasta s-ar putea adăuga că 
satira în comedie este acel element perpe
tua tor al prospețimii comediei, elementul re
zistent la acțiunea timpului. Este suficient 
să ne adresăm unor piese ale lui Goldoni, 
Griboedov, Gogol, Moliere și ale altor mari 
autori de comedii care 
au sfichiuit cu biciul 
satirei moravurile so
cietății în care au tră
it, pentru a ne confir
ma acestea.

Filmul „Prieteni cre
dincioși1' este o minu
nată comedie inspirată 
din realitatea sovietică 
de astăzi, film distins 
cu Marele Premiu al 
celui de al 8-lea Festi
val internațional al fil
mului de la Karlovy- 
Vary. Valoarea scena
riștilor filmului, A. Ga
lici și K- Isaiev este 
cunoscută spectatoru
lui nostru din piesa „La 
telefon Taimirul", ale 
cărei spectacole s-au 
bucurat de un mare 
succes și pe scena ro- 
mînească. K- Isaiev ne 
mai este cunoscut și 
ca autor al scenariilor 
la filmele „Sadko", 
„Misiunea secretă" și 
„Secretele contraspio
najului". De astă dată, 
lucrînd împreună, ei au 
creat scenariul come
diei cinematografice 
„Prieteni credincioși" 
(scenariul literar pur
ta titlul „Pe plută"), care are un conținut 
profund, bogat în idei. Acestui conținut, sce
nariștii i-au dat o formă vie, a cărei princi
pală calitate o constituie prezența de la un 
capăt la celălalt, a unui umor fin și inteli
gent.

Spectatorul are prilejul să remarce la a- 
cest film o trăsătură interesantă. Deși „Prie
teni credincioși" este o comedie prin esența 
sa, prin situațiile în care sînt puse persona
jele, prin întreaga desfășurare a acțiunii, fil
mul conține o seamă de scene cu caracter 
□rotund dramatic. Sînt foarte impresionante 
scenele în care se înfățișează oprirea cailor 
înspăimîntațt de focul din stepă și rănirea 
Katiei (L. Șagalova), precum și operarea 
acesteia din urmă. De asemenea este impre
sionantă prin dramatismul ei scena plină de 
lirism din parc, unde Natalia Sergheevna (L. 
Grițenko) și Lapin (Â. Borisov) își mărtu
risesc dragostea. Prezența scenelor drama
tice în film apare firească. Contrastul care se 
creează prin alăturarea lor sporește atît inten
sitatea scenelor comice, cît și a celor drama
tice.

Valoarea filmului luat în întregime constă 
în faptul că el se ancorează adine în reali
tate. Acesta este fără îndoială și marele me
rit al regizorului, M Kalatozov, care a rea
lizat printre altele și filmul „Complotul 
condamnaților". M. Kalatozov a pornit de la 
început pe un drum just în prezentarea genu
lui comico-satiric. El nu a ascuns laturile mai 
întunecate ale vieții, a respins categoric po
sibilitatea de e crea o ambianță roză, arti
ficială, filmulu' său. Tocmai de aceea, regi

Joi seara s-a deschis ta Capitală „Festi
valul filmului sovietic" organizat în cadrul 
sărbătoririi „Lunii Prieteniei Romîno-Sovie- 
ttce“.

Cu acest prilej a rulat în premieră la ci
nematografele Patria și București filmul 
sovietic în culori „Prieteni credincioși" dis
tins cu Marele Premiu al celui de al 8-lea 
Festival internațional al filmului de la 
Karlovy-Vary. La cinematografele Republi
ca, I. C. Frimu și Tineretului a fost prezen
tat în premieră filmul „Agentul nr. 13“ 

zorul reușește să demaște cu putere ceea ce 
este negativ, arătînd Și subliniind în același 
timp, cu multă vigoare, ceea ce este bun, no
bil, înălțător, ceea ce învinge în realitatea 
conterpporană din Uniunea Sovietică.

In film ne este prezentată minunata prie
tenie a trei oameni sovietici. Care este. însă, 
— privind mal adînc — faptul care ne con
vinge de sinceritatea și trăinicia acestei 
prietenii ? La această întrebare putem să 
răspundem, dacă ne vom gîndi la sensul a- 
titudinii celor doi prieteni Cijov (Borte Cir- 

O scenă din film
kov) și Lapin (A. Borisov) față de Nestra
tov (V. Merkurievj. Cei doi prieteni, medi
cul și zootehnicianul, vor să „vindece" de 
îngîmfare și birocratism pe academicianul 
arhitect, al treilea din grupul prietenilor cre
dincioși. Ei au pentru aceasta un motiv bine 
întemeiat, un ideal etic în virtutea căruia ac
ționează. Acest ideal etic este munca modes
tă pentru binele întregului popor. In ce constă 
de fapt „tratamentul" pe care cei doi prie
teni deveniți acum „medici", ca să zicem așa 
de „boli de caracter", îl aplică „bolnavului" 
lor, Nestratov ? Ei îl fac pe acesta din urmă 
6ă se ciocnească de o seamă de fapte din 
viață, să vadă rezultatele atitudinii lui în- 
gîmfate.

De aceea întilnirea Iul Nestratov cu Ne- 
hoda (A. Gribov), o figură ascuțit satirizată 
în film, alter ego-ul academicianului, însă 
alunecat mult mai jos pe panta birocratis
mului, constituie elementul central în film. 
Meritul celor doi intenpreți și mai ales al re
gizorului este că episoadele acestei întâlniri 
nu numai că sînt elaborate cu multă clari
tate și minuțiozitate, dar că ele și subordo
nează, fără a le estompa, toate celelalte epi
soade ale filmului..

Atît scenariștii cît și regizorul au creat, 
cu ajutorul unui colectiv alcătuit din actori 
valoroși ai ecranului sovietic, figuri tipice 
pentru realitatea sovietică. Personajele filmu
lui nu sînt scheme, ci oameni vii, cu o viață 
personală bogată, oare se împletește organic 
cu viața întregii societăți sovietice. Aici tre
buie spus cîte ceva despre cei care au realizat 
aceste chipuri. Vasilii Merkuriev pe care îl

Manifestări culturale
(„Aceasta nu se poate uita") o producție 
1954 a studiourilor din Uniunea Sovietică.

In cadrul „Fstivalului filmului sovietic" 
spectatorii bucureșteni vor mai putea vizio
na în premieră următoarele filme sovietice: 
„Examen de maturitate", de la 11 octombrie 
la cinematografele Lumina și Maxim Gorki; 
„Campionii noștri" de la 12 octombrie la ci
nematograful Elena Pavel; „Școala curaju
lui" de la 19 octombrie la cinematografele 
Republica și I. C. Frimu și de la 25 octom
brie la cinematograful „înfrățirea între 
popoare". 

cunoaștem din rolul soldatului Stepan Ivano- 
vici ta filmul „Povestea unui om adevărat* * 
sau din rolul batrînului miner Gorovoi, în fil
mul „Minerii Donețuluf". reușește să ironi
zeze cu multă finețe personajul pe cared 
interpretează, academicianul Nestratov, po
reclit de prietenii săi, în copilărie, 
„curcanul", datorită tagîmfării sale. Acest 
personaj ne apare os im om care, deși 
a pășit pe o pantă greșită posedă reale 
trăsături pozitive. Asistăm la procesul 

de sooatere lt lupra- 
față a acestor calități, 
sau vorbind în terme
nii celorlalți doi prie
teni, „de vindecare". 
Unul din elementele 
care face ca Nestratov 
să nu fie schematic, es
te tocmai faptul că fil
mai nil arată completa 
sa „vindecare", ci su
gerează spectatorului 
ideea că „diagnosticul" 
a fost bine pus, că 
„tratamentul" a fost * 
cel indicat și că „vin
decarea" este inevita
bilă. Spectatorul are 
astfel impresia că ac
țiunea filmului va H 
continuată ta viață.

Boris Cirkov, în ro
lul chirurgului Cijov, 
poreclit de prieteni 
„scatiul" (aceasta este 
traducerea cuvîntului 
„cij", prescurtarea nu
melui Cijov) impresio
nează prin naturalețea 
cu care joacă, prin 
franchețea personaju
lui său. Al treilea prie-> 
ten, Lapin, poreclit în 
copilărie „boierul pisi
cilor" pentru dragostea 
lui față de. aceste ani

male, este interpretat de Alexandr Borisov, 
care joacă pentru prima dată rolul unui con
temporan. (El a creat figurile monumentale 
ale academicianului Ivan Pavlov și Mussorg- 
ski în filmele cu aceleași numb). Borisov 
creează cu foarte multă veridicitate chipul 
zootehnicianului, un om hotărît, dar sentimen
tal și de aceea dezarmat în fața „dramei sale 
sentimentale."

Figuri bine conturate creează de asemenea 
A. Gribov (Nehoda), L. Grițenco (Natalia 
Sergheevna). L. Șagalova (Katia) și alții.

Filmul în ansamblul său este o frumoasă 
realizare picturală datorită minunatelor ima
gini realizate de operatorul M. Maghidson 
(care a turnat și filmul „Complotul condam
naților").

La toate acestea se adaugă minunata mu
zică compusă de T. Hrennikov. Mai ales me
lodiile sale „Cîntec despre prietenia noas
tră", „Cintecul meu" și „Bărcuța” se bucură 
de un mare succes și probabil că în curînd 
ele vor trece în viața de toate zilele», în 
patrimoniul muzicii ușoare.

Apreciind calitățile filmului, se poate spu
ne că „Prieteni credincioși'*  este una dintre 
cele mai bune comedii cinematografice rea
lizate după război de cinematografia sovie
tică. Ea răspunde în întregime exigențelor 
crescute ale spectatorului nou. Ca spectatori, 
nu ne rămîne decît să dorim a vedea pe ecra
nele noastre din ce în ce mai multe aseme
nea comedii instructive și spirituale.

EUGEN VLADIMIR

Sîmbătă 9 octombrie, la ora 18, are loc la 
Casa Prieteniei Romîno-Sovietice, sub auspi
ciile Comitetului Național pentru sărbătorirea 
„Lunii Prieteniei Romîno-Sovietice", confe
rința compozitorului Alfred Mendelsohn, 
maestru emerit al artei din R.P.R., laureat al 
Premiului de Stat, despre „Creația muzica
lă sovietică, exemplu pentru dezvoltarea 
creației muzicale realiste din R.P.R.".

Vor urma audiții muzicale din operele 
compozitorilor ruși și sovietici și un film so
vietic. (Agerpres).

Lucrări apărute în cicistea celui de a! II-lea Congres al P. M. R. ----------------

Două figuri luminoase 
ale mișcării muncitorești din țara noastră

în „Ed:tura de Stat pentru Literatură Po
litică". colecția „Figuri de luptători ai miș
cării muncitorești din țara noastră", au apă
rut de curînd. sub Îngrijirea „Institutului de 
istorie a partidului de pe lîngă C.C. al P.M.R.1' 
lucrările „Ștefan Gheorghiu" și „Leonte Fiii- 
pescu" Cele două lucrări evocă pagini din is
toria mișcării muncitorești din țara noastră, 
pagini ce 6tau mărturie a tradițiilor de luptă 
ale acestei mișcări, luptei revoluționare a po
porului nostru muncitor pentru crearea parti
dului comuniștilor, pentru libertate, pace și 
un trai mai bun. In filele lucrărilor se evocă 
din nou marea influență pe care a exercitat-o 
avîntul mișcării revoluționare din Rusia și în 
special Marea Revoluție Socialistă din Oc
tombrie asupra*mișcării  muncitorești din tara 
noastră, fa^tu!':câ' prima revoluție proletară 
victorioasă a arătat clasei muncitoare de pre
tutindeni calea sigură ce duce spre izbînda 
misiunii sale Istorice.

Ștefan Gheorghiu
Lupta revoluționară a clasei muncitoare 

necesitatea istorică a creării detașamentului 
său de avangardă au ridicat numeroși revo
luționari, devotați cu trup și suflet clasei 
muncitoare, care au îndurat torturile șl tem
nițele stăpînlrii burghezo-moșierești, care 
și-au dat chiar viața pentru fericirea po
porului.

Figura unuia din acești eroi ai clasei noa
stre muncitoare o evocă lucrarea închinată 
lui Ștefan Ghebr^hiu.

Organizator șî /agitator de frunte, unul din 
cei mai de seamă conducători ai muncitorimi*'  
din Romînia în cea de a doua jumătate a se

colului al XIX-lea și la începutul secolului XX, 
iubit de muncitorii din întreaga țară, temut 
și urît de clasele exploatatoare. Ștefan 
Gheorghiu și-a desfășurat activitatea într-o 
perioadă importantă a dezvoltării istorice a 
patriei noastre. Lui Ștefan Gheorghiu I se 
potrivesc de minune cuvintele cu care Lenin 
caracterizează pe eroii ieșiți din popor: 
„Aceștia sânt oamenii care... eu activat cu 
îndîrjire, cu perseverență în rîndurile mase
lor pro'etare, contribuind la dezvoltarea 
conștiinței lor, la organizarea lor, la trezi
rea inițiativei lor revoluționare"

*
Venind în contact cu mișcarea muncito

rească, în orașul Ploești, puternic centru 
proletar, Ștefan Gheorghiu a luat atitudine 
încă de la început împotriva elemente- 
lo- trădătoare, provenite din rîndurile exploa
tatorilor. cocoțate la conducerea partidului 
social-democrat, oare căutau să dizolve parti
dul și să dezorganizeze mișcarea muncito
rească.

Una din sarcinile cele mai de seamă ale 
mișcării muncitorești din țara noastră în a- 
cea perioadă era crearea sindicatelor. In 
țelegînd aceasta, Ștefan Gheorghiu a chemat 
masele muncitoare 1a luptă împotriva cor
porațiilor patronale, pentru organizarea sin
dicatelor In focul acestei bătălii a apărut ca 
o necesitate făurirea unității de luptă a cla
sei muncitoare,- unitate care nu putea să se li
miteze la cadrul unui sindicat. De a- 
ceea, Ștefan Gheorghiu s-a situat în frun
tea luptei pentru centralizarea mișcării sin
dicale, pentru unitatea de acțiune a munci
torilor sindicalizați șl nesindicalizați. Lu
crarea scoate în evidență lupta dusă de Ște
fan Gheorghiu pentru demascarea dușmanilor 
de moarte ai clasei muncitoare, împotriva 

cruntei terori a guvernului burghezo-moșie- 
resc. Orator talentat, cuvântările lui convin
geau și însuflețeau pe ascultători, iar arti
colele lui scrise într-un stil combativ, con
tribuiau la educarea politică a oamenilor 
muncii.

Trăind și activînd neobosit în mijlocul ma
selor, Ștefsn Gheorghiu a ajuns treptat să 
pătrundă cauzele care determinau crunta ex- 
ploatare a muncitorilor și țăranilor în orîn- 
duirea burgheză, și să înțeleagă care este 
singura cale de eliberare a maselor: lupta 
consecventă împotriva claselor exploatatoare.

Conducerea oportunistă a partidului social
democrat, care considera că acțiunile revolu
ționare nu sînt cele mai potrivite mijloace de 
luptă, îndemna muncitorimea și țărănimea să 
renunțe la lupta activă împotriva asupritorilor. 
Ridicîndu-se împotriva acestor dușmani ai 
muncitorilor și țăranilor, cei mai buni fii al 
clasei muncitoare din acea vreme, militanți 
ai mișcării muncitorești, printre care un rol 
de frunte l-a avut Ștefan Gheorghiu, . și-au 
manifestat solidaritatea cu răsculații din 
1907 au sprijinit pe răsculați, au îndemnat 
pe soldați să nu tragă în țărănimea răscu
lată Ca urmare a rolului important jucat de 
Ștefan Gheorghiu în aceste acțiuni, el a fost 
arestat și implicat într-un proces de „re
beliune"

Conducător luminat, Ștefan Gheorghiu și-a 
dat seama de necesitatea împletirii luptei eco
nomice cu lupta politică, de faptul că numai 
prin lupta politică se pot real'za năzuințele 
clasei muncitoare. El a dus o luptă activă 
împotriva oportunismului, conștient fiind că 
proletariatul nu poate aștepta nimic de la 
burghezie și că numai prin luptă revoluțio
nară masele muncitoare vor scăpa de opri
mare. La o întrunire a cercului „Romînia 

Muncitoare", Ștefan Gheorghiu a spus: „Să 
continuăm cu mai multă însuflețire propa
ganda de luminare, deșteptare și organizare 
a muncitorilor..., să facem educația proleta
riatului. care, înarmat cu ideile socialismu
lui, să surpe din temelie actuala organizație 
socială a statului cu toate șurubăriile sale..."

Ștefan Gheorghiu 6-a ridicat împotriva par. 
ticipării Romîniei la războiul balcanic din 
1913. Peste capul conducerii oportuniste a 
partidului, adevărații conducători ai mișcă
rii muncitorești, în frunte cu Ștefan Gheor
ghiu au explicat oamenilor muncii adevăra
tul scop al războiului: îmbogățirea burghe
ziei făcută pe seama ruinării și schilodirii oa
menilor muncii. In manifestul „Război 
războiului" apărut sub semnătura lui Ștefan 
Gheorghiu și a altor tovarăși, demaseîndu-se 
adevăratul țel al războiului se scria: „Destaî 
cu atîtea crime, absurdități și netrebnicii! E 
timpul de a se sfîrși odată cu această sinistră 
comedie, ce de atîta amar de vreme se tot 
joacă pe spinarea noastră.

Cînd ni se va cînta că „Patria cere... Pa
tria vrea..." să închidem odată pentru tot
deauna gura șarlatanilor cu: „Patria sîntem 
noi, muncitorii, producătorii întregii bogății 
sociale, și numai noi știm mai bine ca ori
cine, ceea ce trebuie de făcut".

Ros de boala pe care a căpătat-o în beciu
rile Siguranței în timpul numeroaselor ares
tări, slăbit- de condițiile de muncă/ și de 
schingiuirile la care a fost supus de sbirii cla
selor stăplnitoare, Ștefan Gheorghiu a murit 
in plină floare a vieții sale pusă in în
tregime în slujba cauzei sfinte a clasei mun
citoare doborîrea societății capitaliste și fău
rirea noii orînduiri sociale.

Leonte Filipescu
Volumul închinat lui Leonte Filipescu 

ne evocă pagini din istoria luptei 
grupurilor comuniste, a luptei maselor 
muncitoare în frunte cu elementele 
cele mai înaintate — strînse în grupurile 

comuniste — pentru crearea partidului de tip 
nou în țara noastră. Crearea Partidului Co
munist din Romînia a fost rezultatul unui 
proces îndelungat de dezvoltare istorică a 
poporului nostru, rezultatul luptei dusă de-a 
lungul veacurilor de către masele populare 
pentru eliberarea lor socială și națională, 
luptă continuată și ridicată pe o treaptă su
perioară de către mișcarea muncitorească re
voluționară a veacului nostru.

însemnătatea activității revoluționare a lui 
Leonte Filipescu constă în primul rînd în a- 
ceea că el a înțeles și recunoscut necesitatea 
istorică a creării partidului de tip nou, că a 
înțeles năzuințele maselor, sarcinile mișcării 
muncitorești ce decurgeau din necesitățile o- 
biective ale dezvoltării sociale și mai ales, 
că a luptat activ pentru izbînda cauzei clasei 
muncitoare.

Ca și cei mai mulți din eroii clasei noastre 
muncitoare. Leonte Filipescu și-a început ac
tivitatea încă din fragedă tinerețe. El 
a participat activ la luptele revoluționare ce 
se desfășurau sub influența Marii Revoluții 
Socialiste din Octombrie, a luptat dîrz împo
triva elementelor oportuniste din mișcarea 
muncitorească, împotriva războiului și a in
tervenției antisovietice, pentru fericirea celor 
mulți. Element înaintat; călit în focul lupte
lor de clasă, Leonte Filipescu și-a găsit 
curînd locul în grupurile comuniste.

Leonte Filipescu a organizat activitatea 
tipografiei Comitetului Central al grupurilor 
comuniste, a scris diverse manifeste și ape
luri către muncitori, activînd neobosit pentru 
reorganizarea sindicatelor deja existente și 
pentru înființarea a noi sindicate. In arti
colele sale, Leonte Filipescu a exprimat cu 
putere încrederea sa în victoria proletariatu
lui, subliniind necesitatea ca în fruntea miș
cării să fie un partid al revoluției sociale 
și nu unul reformist. In articolul „Către ce 
tindem" el a scris: „Mai curînd sau mai 
tîrziu, inevitabil, partidul socialist va fi 
chemat să clădească edificiul social pe mor
manul de ruine lăsat de cei ce se duc și nu 
se mai întorc".

Prezentîndu-ne epoca plină de frămîntări 
ce a urmat după primul război mondial lu
crarea subliniază rolul lui Leonte Filipescu 
în organizarea și desfășurarea grevei gene
rale din 1920 împotriva voinței trădătorilor 
de teapa lui Jumanca, Flueraș, Grigorovici, 
Șerban Voinea.. Demascînd trădarea acesto
ra, contribuția lor la eșuarea grevei generale, 
Leonte Filipescu cere îndepărtarea lor din 
mișcarea muncitorească. Trăgînd concluzii 
din cauzele care au dus la eșuarea grevei 
generale, printre care se enumera ca o 
cauză principală, faptul că proletariatul din 
țara noastră nu-și făurise încă un partid de 
tip nou. rînd pe rînd secțiunile partidului so
cialist, peste capul trădătorilor din conduce- 
re*a  partidului socialist, cer afilierea la In
ternaționala Comunistă.

Leohte Filipescu alături de Pavel Tcacenco 
și alții a adus o contribuție însemnată la 
pregătirea conferinței grupe'or comuniste din 
3—6 martie 1921 precum și a Congresului I 
de constituire a P.C.R. din 8 mai 1921.

După congres, Leonte Filipescp a depus o 
activitate neobosită pentru organizarea sec 
țiunii Capitalei, pentru a lămuri munc'torilor 
scopul și sarcinile luptei partidului clase' 
muncitoare. Urmărit fără încetare de Sigu
ranță, Leonte Filipescu s fost arestat și arun
cat în hrubele Jilavei, fiind imp'icat în 
monstruosul proces din Dealul Spirei Supus 
unor groaznice torturi. Leonte Filipescu nu 
și-a trădat tovarășii și a luptat neînfricat 
înfruntînd dușmanul pînă în ultima clipă a 
vieții sale, cînd e fost asasinat t'lhăreșfe 
sub pretextul „fugii de sub escortă".

*-
Poporul muncitor din patria noastră pt.i.la 

o adîncă dragoste eroilor șt martirilor săi.
Intîrnpinînd cu cinste cel de ai ll-lea Con

gres al partidului, oamenii muncii din țara 
noastră își amintesc cu adîncă recunoștință 
exemplul marilor noștri înaintași, considerînd 
jertfa lor, exemplul luptei lor, ca un imbold în 
lupta pentru apărarea cuceririlor noastre re
voluționare, pentru victoria cauzei păcii și a 
socialismului.

S. PAVEL



In întîmpînarea Congresului partidului șl a zilei de 7 Noiembrie

Toată atenția propunerilor oamenilor muncii din industrie!
Rezolvarea operativă a propunerilor făcute de muncitori și tehni

cieni — iată una din cele mai importante probleme de care trebuie 
să țină seamă fiecare colectiv de conducere al fabricilor și uzinelor 
din țara noastră.

Munca de zi cu zi a dovedit că atunci cînd colectivul de condu
cere prețuiește cuvîntul maselor se obțin rezultate dintre cele mal 
frumoase. Experiența muncitorilor, acumulată de-a lungul anilor, 
are menirea să ajute la fiece pas fiecare acțiune pe care o între
prinde conducerea unei fabrici. Ea aduce un ajutor prețios la bunaajutor prețios la buna

desfășurare a activității întreprinderilor, la obținerea unor succese 
din ce în ce mai însemnate.

In aceste zile de întrecere avîntată în cinstea celui de al II-lea 
Congres al partidului și a zilei de 7 Noiembrie, conducerile între
prinderilor trebuie să-și sporească preocuparea pentru rezolvarea cît 
mai operativă a propunerilor muncitorilor și tehnicienilor, folosind 
din plin acest prețios ajutor în lupta pentru realizarea și depășirea 
planului de producție.

Un ajutor de
Ne aflăm tn eaila de ședințe a Atelierelor 

C.F.R. Grivița Roșie. De la masa prezidiului, 
președintele oomitetiului de întreprindere își 
prezintă raportul asupra activității ateliere
lor din ultima lună. Din cînd în 
cînd muncitorii își fac notițe, apoi ascul
tă mal departe, pînă cînd darea de seamă 
se sfîrșește. Cum este normal, urmează dis
cuțiile. Pentru un moment, saila începe să 
freamăte ușor. Ou toate astea, deocamdată 
nu se înscrie le cuvint nimeni. Dar 
lată că cineva își exprimă totuși dorin
ța să vorbească. E Nioulae Stancu de la tur- 
nătarie-vagoane. Acesta, .a fost începutul. 
După el s-au înscris la cuvînt tot mal mulțl 
muncitori, propunînd diferite măsuri pentru 
îndreptarea lipsurilor.

—- In secția noastră transportul materiale
lor se face încă cu greutate, 
o linie de vaigoneți, lucrul 
bine...

— Și nouă ne-ar trebui 
canic — au spus cei de la 
comotlvă...

Și tot așa muncitorii și

!. Dacă vom monta 
o să meargă mai

un fierăstrău me- 
secția fierărie-lo-

au fă-tehnicienli

Dacă arunci o privire fuigară pesteDacă arunci o privire fugară peste docu
mentele în care sînt însemnate propunerile 
oamenilor muncii de la uzina „Mătyăs Râ- 
kosi, cărnii cu impresia că la această uzină 
se manifestă din plin interesul întregului co
lectiv pentru îmbunătățirea permanentă a 
muncii.

Dar dacă astfel stau lucrurile cu muncitorii 
șl tehnicienii, nu în același fel se poate vorbi 
despre Conducerea uzinei oare nu tratează în
totdeauna cu toată seriozitatea aceste propu
neri. Sînt exemple — destul de numeroase din 
păcate — care, vorbesc de la sine despre acest 
lucru. Intr-o ședință de producție un mun
citor vorbește despre posibilitatea pe care 
o are uzina pentru a lichida cutare sau cu
tare lipsă. Propunerea 
Însuflețire. Cu toții 
cea mei bună soluție 
aprobă cu entuziasm.

lui este discutată cu 
încearcă să
pentru a o 

Și atîta tot.

găsească 
aplica, o 
In reali-

Informații
Printr-un Decret al Prezidiului Marii 

Adunări Naționale a Republicii Populare 
Romîne s-a reorganizat Ministerul Con
strucțiilor și al Industriei Materialelor de 
Construcții împărțindu-se în două: Ministe
rul Construcțiilor și Ministerul Industriei 
Materialelor de Construcții.

Tov. Gheorghe Hossu a fost 
funcția de ministru ' ~ 
tov. Carol Loncear 
ția de ministru al 
de Construcții.

t numit în 
al Construcțiilor, iar 

a fost numit în func- 
Industriei Materialelor

★
Vineri dimineața, membri ai Ansamblului 

de cîntece și dansuri al Armatei Populare 
Chineze de Eliberare, în frunte cu generalul 
Cen 1, conducătorul Ansamblului, au vizitat 
Combinatul poligrafic Casa Scînteii „I. V. 
Stalin".

In aceeași dimineață, conducerea Ansam
blului de cîntece și dansuri al Armate! 
Ponulare Chineze de Eliberare a făcut o

Vineri dimineața,

Populare Chineze de Eliberare a făcut 
vizită la sfatul popular al Capitalei.

★
Sîmbătă va avea loc în 

derea expoziției „Cartea în 
organizată în sala din bd. 
sub auspiciile Institutului

Capitală deschi- 
R.D. Germană", 
Magheru nr. 21 
Romîn pentru 

Relațiile Culturale cu Străinătateai 
(Agerpres).

recolta medie de grîu a depășit 
ha., iar recolta medie 
depășit 20.000 kg. la ha. 
agrotehnica a pătruns din ce în 
la sate, există încă numeroși ță-

la sfecla

poate obține recolte sporite la

a activității dusă de comite- 
ale sfaturilor populare și de 

raionul

Folosirea cît mai lar
gă a metodelor agro
tehnice înaintate este o 
condiție de bază pen
tru sporirea producției 
agricole. Măsurile pre
văzute în acest sens în 
proiectul de Directive 
cu privire la dezvolta
rea agriculturii dove
desc importanța acordată agrotehnicii înain
tate ca mijloc de luptă pentru ridicarea pro
ductivității ia hectar. Aplicarea agrominimu- 
lui pe scară mai largă în raionul Tg. Mureș a 
dus la obținerea unor producții mari de cerea
le și sfeclă de zahăr în anii trecuți. In vara 
anului 1953 
1900 kg. la 
de zahăr a

Dar, dacă 
ce mai mult 
răni muncitori care lucrează pămîntul după 
metode primitive, care nu aplică încă regu
lile agrotehnice înaintate. Or, obținerea unor 
roade mai bogate ca pînă acum, sporirea pro. 
ducției agricole in general, sînt legate de 
creșterea productivității la hectar în fiecare 
gospodărie individuală a țăranilor muncitori.

In această privință, un rol însemnat re
vine inginerilor și tehnicienilor agricoli, care 
au datorie să răspîndească cuceririle științe*  
agricole în rîndurile țărănimii muncitoare, a- 
rătîndu-i cum 
hectar.

Ca urmare 
tele executive 
inginerii și tehnicienii agricoli, în 
nostru regulile agrotehnice înaintate sînt din 
ce în ce mai mult respectate de țăranii mun
citori. De aceea, în ultimii 5 ani dezmiriști- 
tul bunăoară a fost executat pe suprafețele 
planificate. Pentru ca această lucrare să fie 
făcută și în condiții agrotehnice corespunză
toare— ținînd seama că pe o treime din în
treaga suprafață dezmiriștitul nu a fost exe
cutat la adîncimile prescrise de regulile agro, 
tehnice — anul acesta, în unele comune 
Gornești, Dumbrăvioara, Berghia. etc., 
organizat demonstrații practice îmbinate 
conferințe agrotehnice în cadrul cărora 
arătat țăranilor muncitori edîncimea 
cesară la dezmiriștit și avantajele exe
cutării acestei lucrări imediiat după recoltat. 
Ca urmare, în acest an, în comunele respec
tive, dezmiriștitul a fost executat pe toate 
suprafețele planificate și în bune condiții a- 
grotehnice. O altă lucrare agricolă de bază 

kpe care țăranii muncitori din raionul Tg. 
'Mureș au înțeles s-o execute este arătura a- 
dîncă de toamnă. Planul acestei lucrări a 
fost realizat integral in ultimii patru ani 
(cu excepția anului trecut — 1953 cînd con-

ca 
am
cu 
am 
ne-

îmbunătățirea munciiseamă la
cut propuneri pentru îmbunătățirea muncii 
lor de zi cu zi.

Toate acestea sînt notate cu grijă tn pro
cesul verbal. Nu trebuie să lipsească nimic. 
Luna viitoare, cînd se vor adune din nou șl 
vor discuta despre activitatea atelierelor, ra
portorul va răspunde mal întîi celor care au 
vorbit astăzi despre felul cum au fost rea; 
Uzate propunerile lor,

★
Așa se petrec, lucrurile la flecare ședință 

de analiză a muncii la Atelierele C.F.R. Gri- 
vița Roșie. Pe această cale conducerea ate
lierelor ține o strînsă legătură cu muncitorii 
și tehnicienii. Dar nu totul se termină aici. 
Se poate spune că de abia acum începe mun
ca propriu-zisă. De altfel, conducerea atelie
relor și-a stabilit drept unul dintre obiecti
vele principale ele activității sale, rezolvarea 
într-un timp cît mai scurt a propunerilor și 
sezisărilor oamenilor muncii. Și nu este chiar 
atît de ușor să se achite de această datorie, 
dacă ținem seama de numărul mare de pro
puneri ce sînt făoute la aceste ateliere, pe 
toate căile — în diversele ședințe, în biroul 

Sâ prețuim cuvîntul maselor
este trecută la dosar, unde 
facă stagiul.
sînt ilustrate de fapte.

tate propunerea 
așteaptă... să-și

Acesteia toate
Pe lîngă turnătoria uzinei —de exemplu — 

funcționează un atelier de segmenți, Instalat 
în aer liber. Prevăzători, avînd experiența 
iernii din anul trecut, muncitorii acestui ate
lier au propus din timp să se ia măsurile 
necesare pentru ca atelierul să fie instalat 
în hala turnătorie unde să lucreze pe tim
pul iernii. Bineînțeles propunerea a fost a 
probată și ca urmare s-au împărțit la re
pezeală cîteva sarcini, serviciul mecanicului 
șef angajîndu-se să ducă la bun sfîrșit a- 
ceastă muncă. Ba s-a fixat si un termen când 
totul trebuia să fie gata : 15 septembrie. Și 
lată că zilele s-au scurs, că 15 septembrie 
a trecut. Dar muncitorii de la atelierul de 
segmenți tot nu s-au mutat în hala turnă
toriei.

Tot în acest capitol al pregătirilor pentru 
iarnă putem aminti și faptul că deși au

De mai multe zile cetățenii care treceau 
pe Calea Victoriei puteau zări că la nr. 66, 
aproape de Piața Republicii, se amenajează 
un nou magazin. Este vorba de „Tehnochi- 
mia“ — magazinul de prezentare și desfa
cere a produselor industriei chimice. Pătrun- 
zînd înăuntru, admiri produsele realizate în 
ultimii ani în acest tînăr sector industrial. 
Varietatea produselor prezentate, calitatea 
multora din ele, sînt o mărturie vie a suc
ceselor dobîndite de oamenii muncii din la
boratoarele și întreprinderile industriei chi
mice.

Intr-unui din raioanele magazinului sînt 
prezentate de pildă o serie de artipole foarte 
căutate în acest sezon printre care balonsel- 
de și haine 
lori. Tot în 
lope pentru 
mai încolo, 
gazin, gospodinele vor 
de produse foarte necesare tn gospodărie. 
Lacurile, vopselele,

scurte de ploaie în diferite cu- 
acest raion 
motociclete

într-un alt

pot fi văzute anve- 
și biciclete. Ceva 

raion al noului ma- 
putea găsi o serie

emailurile, ceara de

★

Pe marginea proiectului de Directive
cu privire la dezvoltarea agriculturii în următorii 2 — 3 ani

Demonstrațiile practice, mijloc de popularizare 
a metodelor înaintate

Să folosim cele mai bune metode 
de îndrumare agrotehnică a țărănimii muncitoare

dițiile solului au împiedicat executarea aces
teia). Anul acesta, după căderea ploilor din 
septembrie, executarea arăturilor adinei este 
pe deplin posibilă. Secția agricolă raională 
a luat măsuri ca tehnicienii săi, prin demon
strații practice, 
citori adîncimea 
această lucrare ;
coli arată și cum 
mint bălegarul 
împrăștierii în 
telor naturale.

O problemă 
rănii muncitori 
este asigurarea 
bun pentru semănat, 
soiurile „Cenad 117“

să arate țăranilor mun
te care trebuie făcută 
totodată, tehnicienii agri- 
trebuie încorporat în pă- 
grajd, combătînd metodade „ , .

grămezi mici a îngrășămin-

încă puțin înțeleasă de ță- 
cu gospodării individuale 

semințelor curate și de soi 
La griul de toamnă, 
și „Odvos 241“ sînt 

cele mai adecuate climatului și solului local. 
Stațiunea experimentală I.C.A.R.-Sîngeorgiul 
de Mureș începînd din anul 1953 a predat 
spre înmulțire gospodăriilor colective din ra
ion cantități apreciabile de semințe din so
iurile de elită. In anul 1954 gospodăria co
lectivă „Vasile Roaită" din Chinari șl „Par
tizanul" din Ernei au înmulțit fiecare soiul 
„Odvos 241“ pe cîte 15 ha. Conform planu
lui de schimb de semințe, aceste gospodării 
colective au predat și altor colective semin
țele necesare din acest soi. In felul aceste 
vom asigura semințe de elită gospodăriilor 
colective.

Anul acesta am început să producem să- 
mînță de porumb hibrid la gospodăriile agri, 
cole colective din Curteni, Chinari și Sînt- 
ana de Mureș. Pentru anul viitor am dis
cutat cu conducerile tuturor gospodăriilor co
lective din raion posibilitatea producerii se
mințelor de porumb hibrid. Astfel, în anul 
1956 fiecare gospodărie colectivă va semăna 
numai porumb hibrid, ceea ce va contribui 
în mod însemnat la dobîndirea unor recolte 
mai mari.

O atenție deosebită au acordat inginerii și 
tehnicienii din raionul nostru popularizării 
metodelor superioare de muncă și generali- 

de inovații sau direct la locul de producție. 
Cuvîntul muncitorilor nu s-a pierdut în za
dar. Curînd, după ce propunerile au fost a- 
probate, s-au început lucrările. Astăzi a fost 
terminată linia de vagonețl, ceva mai tîrzlu 
lăcătușii au montat fierăstrăul mecanic în 
secția fierărie-vagoane și tot așa, una cîte 
una, propunerile au prins viață.

In lupta pentru rezolvarea operativă a su
gestiilor venite din masa muncitorilor a con
tribuit într-o măsură însemnată și secția 1- 
novaiții a atelierelor. Inginerii și tehnicienii 
acestei secții s-au străduit să pună în apli
care în timpul cel mai scurt fiecare propu
nere de inovații ce li se prezenta spre ve
rificare și aprobare. Grăitor în această pri
vință este faptul că de la începutul anului 
pînă la 31 august eu fost primite 270 pro
puneri de inovații, dintre oare 158 au fost 
acceptate și introduse în procesul de fabrica
ție. In acest fel s-au obținut zeci de mii de 
lei economii, s-au recuperat sute de piese 
uzate prin recondiționam șl încă multe al
tele.

M. CONSTANTIN

fost făcute fel de fel de propuneri din par
tea muncitorilor în legătură cu repararea 
acoperișurilor haitelor uzinei, nici pî>nă astăzi 
această problemă atît de importantă pentru 
bune desfășurare a muncii nu a fost rezol
vată.

Exemple asemănătoare ar mai putea fi &■ 
numărate. Adunate la un loc ele demonstrea
ză cu prisosință că la uzina „Mătyăs Râ- 
kosi“ propunerile și sezlșările oamenilor 
muncii nu își găsesc răsunetul dorit în acti
vitatea de zi de zi a conducerii uzinei, că 
tovarășii cu munci de răspundere de .aci nu 
prețuiesc acest izvor nesecat cu ajutorul că
ruia se pot lichida lipsurile care mai dăinuie 
în uzină. Este în sfîrșit timpul ca entuzias
mul formal cu care sînt primite -aceste pro
puneri și sezisări să fie înlocuit cu o 
muncă rodnică depusă de conducerea uzinei, 
pentru folosirea cu pricepere a bogatei ex
periențe a muncitorilor și tehnicienilor din 
această uzină.

C MARINESCU

parchet și coloranțij sînt în sortimente va
riate și de o bună calitaje. Tot pentru gos
podine se vor desface în acest magazin 
model, calcil. săpun fulgi, praf pentru spă
lat rufe, sare extra fină, albăstreală de rufe, 
etc.

Tot în ramura bunurilor de larg consum, 
magazinul „Tehnochimia" va desface o se
rie de produse noi din bachelită. Farfuriile, 
solnițele, savonierele, ceștile din bachelită 
pe lîngă faptul că sînt foarte practice sînt 
și ieftine. Foarte mult apreciate vor fi și 
articolele confecționate din policlorură de 
vinii, un bun înlocuitor al pielei. Gențile 
pentru femei confecționate din acest mate
rial plastic sînt trainice și elegante.

Peste puține zile „Tehnochimia" — noul 
magazin de pe Calea Victoriei — își va des
chide porțile primind primii cumpărători. 
Vitrinele frumos aranjate, aspectul plăcut al 
magazinului, ca și varietatea de produse, 
vor invita desigur numeroși cumpărători.

★ ............. —★

zării experienței fruntașilor din agricultură. 
Acest lucru a contribuit la obținerea unor 
rezultate remarcabile în această direcție.

Introducerea metodelor agrotehnice înain
tate pe o scară întinsă în raionul nos
tru se datorește, în bună măsură, demon
strațiilor practice pe care tehnicienii it-au 
făcut î.n fața țăranilor muncitori. In cîrnp, la 
locul de muncă al țăranului muncitor, în fața 
unui grup de țărani muncitori, tehnicienii 
noștri au explicat arătînd totodată practic 
cum trebuie să se facă lucrarea respectivă, 
de ce trebuie să se facă așa și care sînt a- 
vantajele ei. Efectul acestor demonstrații 
practice s-a dovedit a fi cu mult mai mare 
decît al conferințelor ținute la căminele cul
turale, el căror rol, bineînțeles, nu l-am sub
apreciat nici o clipă. Tehnicienii din raionul 
Tg. Mureș au făcut demonstrații prac
tice cu iarovizarea seminței de grîu de toam
nă, cu grăpatul în prima zi după zvîntarea 
pămîntului a arăturilor și semănăturilor de 
toamnă, cu aplicarea îngrășămintelor supli
mentare în timpul vegetației, cu pregătirea 
științifică a bălegarului, cu semănatul în cui
buri așezate în pătrat al prășitoarelor și se
mănatul în rînduri încrucișate și în rînduri 
dese al păioaselor, etc. Din păcate am scăpat 
din vedere pînă în prezent organizarea de
monstrațiilor practice pe linia zoo-veteri- 
nară.

in actuala campanie de toamnă am început 
organizarea demonstrațiilor practice pentru 
toate lucrările, începînd cu curățirea, încer
carea puterii de germinație și tratarea semin
țelor. adîncimile de arătură și însămînțere a 
griului după specificul solului și climei, pen
tru extinderea și în gospodăriile individuale 
ah țăranilor muncitori a metodei semănatu
lui în rînduri încrucișate, executarea arătu
rilor adinei, încorporarea bălegarului, etc. In
ginerii 
nostru 
zinca : 
gurăm

și tehnicienii agronomi din raionul 
au inițiat întrecerea socialistă sublo- 
„Prin demonstrații practice să asi- 
aplicarea metodelor agrotehnice îna-

Deschiderea expoziției 
„Să cunoaștem capitala 

constructorilor comunismului"
In cadrul manifestărilor Lunii Prieteniei 

Romîno-Sovietice, vineri după amiază s-a 
deschis la Uniunea Arhitecților expoziția 
„Să cunoaștem capitala constructorilor co
munismului", organizată de Uniunea Arhi
tecților din R.P.R. și Consiliul General 
A.R.L.U.S.

La deschiderea expoziției au participat 
prof. arh. N. Bădescu, președintele Comite
tului de Stat pentru Arhitectură și Construc
ții, membri ai conducerii Uniunii Arhitecților 
din R.P.R., conducătorii institutelor de pro
iectare din Capitală, precum și numeroși in
gineri și arhitecți,

Cuvîntul de deschidere a fost rostit de 
prof. arh. Duiliu Marcu, președintele Uniunii 
Arhitecților din R.P.R.

(Agerpres)

Recepție oferită 
de ambasadorul R. P. Chineze 

la București
Vineri seara, ambasadorul R. P. Chineze 

la București, Van Iu-pin, a oferit o recepție 
în cinstea Ansamblului de cîntece și dansuri 
al Armatei Populare Chineze de Eliberare.

La recepție au participat tovarășii 
Constanța Crăciun, ministrul Culturii, gene
ral locotenent L. Sălăjan, prim locțiitor al 
ministrului Forțelor Armate ale R.P.R., M. 
Macavei, președinte de onoare al Institutu
lui Romîn pentru Relațiile Culturale cu 
Străinătatea, T. Rudenco, locțiitor al minis
trului Afacerilor Externe, Constantin Doncea, 
vicepreședinte al comitetului executiv al 
sfatului popular al Capitalei, numeroși oa
meni de artă, ofițeri superiori ai Forțelor 
noastre Armate.

Au participat de asemenea membrii 
Ansamblului de cîntece și dansuri al Armatei 
Populare Chineze de Eliberare în frunte cu 
generalul Cen I, conducătorul Ansamblului.

Recepția s-a desfășurat într-o atmosferă 
de caldă prietenie.

(Agerpres)

i

An terminat 
însămințăriie de toamnă

PITEȘTI (de Ia corespondentul nostru). — 
Muncitorii și tehnicienii din gospodăriile a- 
gricole de stat și colectiviștii din regiunea 
Pitești folosesc din plin timpul prielnic și 
aplică cele mai avansate metode agrotehnice 
în lucrările agricole de toamnă. Colectivul 
de muncă al gospodăriei agricole de stat 
,,Rm. Vîlcea" traducînd în viață angajamen
tul luat în cinstea Congresului al II-lea al 
partidului și a zilei de 7 Noiembrie, s-a si
tuat în fruntea întrecerii socialiste pentru 
executarea însămînțărilor la un înalt nivel 
agrotehnic. Colectivul acestei gospodării 
fruntașe pe regiune a terminat de semănat 
cele 115 ha. cu griu și orz cu 8 zile mai de
vreme. întreaga suprafață a fost însămînțată 
în rînduri încrucișate

Aceiași metodă s-a aplicat și pe tarlalele 
întinse ale gospodăriilor
Costeștii din 
rești, raionul 
Costești, care 
mînțările.

i stat, 
Sîmbu- 
raionttl

agricole de
Vale, raionul Găești, I 
Drăgășani, Izvorul, l 
de asemenea au terminat însă-

------•

no-
In- 

luat 
Si

Prin utilizarea coîrajului 
glisant

HUNEDOARA (de la corespondentul 
stru). — Pe șantierul din Hunedoara al 
treprinderii de construcții siderurgice a 1 
o largă extindere aplicarea cofrajului 
sânt pentru planșeuri, metodă concepută de 
tov. N. Marinescu. Prin noul sistem se re
duce la jumătate timpul de lucru, se utili
zează mai puține brațe de muncă, aduc’ndu- 
se astfel întreprinderii o economie anuală de 
138 280 lei. Inovații prețioase care ridică 
productivitatea muncii au realizat și tova
rășii Deac G.rigore și Dumitru Cleju,

Datorită unei temeinice muncii de lămu
rire dusă de colectivul cabinetului tehnic, 
în u'timile 3 luni muncitorii întreprinderii 
„I.C.S. Hunedoara" au făcut 40 de propu
neri de inovații din care o mare parte au și 
tost aolicat»

Intate, să contribuim 
la sporirea producției 
agricole pentru înfăp
tuirea prevederilor 
proiectului de Directi
ve". Tehnicienii se în
trec pentru a ține de
monstrații practice în 
cît mai multe comune, 
în fața unui număr cît 

mai mare de țărani muncitori și colectiviști. 
Ei știu că de calitatea demonstrațiilor depin
de calitatea însămînțărilor, deci și a recoltei 
din vara viitoare. Munca lor este astfel mai 
concretă, vedem zi de zi mai mult că munca 
noastră este eficientă, că numărul țăranilor 
muncitori care aplică metodele agrotehnice 
înaintate crește pe zi ce trece, că numărul 
acelora care ascultă de sfaturile chiaburilor 
se împuținează.

Eu cred că agronomii pot deveni „pur
tătorii drapelului recoltelor bogate" numai 
dacă METODA LOR PRINCIPALA DE 
MUNCA VA FI CEA A DEMONSTRAȚII
LOR PRACTICE, dacă această metodă de 
îndrumare și control va fi o METODA PER
MANENTA DE MUNCA în toate campa
niile, la toate lucrările. De pildă și iama, cu 
ocazia cursurilor și seminariilor agrozooteh
nice, tehnicienii trebuie să arate practic, în 
răsaduri, laboratoare, etc., lucrările pe 
înțelesul tuturor. Conferințele de la cămi
nele culturale trebuie legate de demonstrații 
practice unde se lămuresc toate problemele 
țăranilor muncitori.

De aceea, studiind proiectul de Directive al 
celui de al II-lea Congres al P.M.R. — pre
vederile capitolului XV „Despre îmbunătă
țirea propagandei agricole — m-a bucurat 
prezența cuvintelor demonstrații practice. 
Totuși, eu cred că Directivele ar trebui să 
scoată mai bine în relief importanța acestei 
metode concrete de popularizare a agroteh
nicii noi. In acest sens eu aș propune adău
garea unui aliniat la capătul paragrafului 
2 al capitolului XV, oare ar putea fi formu- 

>lat în felul următor: „Să se considere me
todă principală de muncă a tehnicienilor și 
inginerilor agronomi de la raioane, regiuni 
șl circumscripții agro-zoo-veterinare — me
toda demonstrațiilor practice, metoda cea 
mai concretă de popularizare a agrotehnicii 
noi, mai eficientă și mai ușoară de asimilat 
pentru țăranii muncitori".

Noi, inginerii și tehnicienii din raionul Tg. 
Mureș, nu vom precupeți nici un efort pentru 
a contribui din plin la ridicarea agriculturii 
pe o treaptă mai înaintată.

1OAN HOSSU
inginer șef al secției agricole 

a sfatului popular raional Tg. Mureș, 
Regiunea Autonomă Maghiară

Propunerea U.R.S.S. cu privire la reducerea 
armamentelor și interzicerea armelor atomice 

inclusă pe ordinea de zi a Adunării Generale a O.N U.
NEW "YORK 8 (Agerpres). — TASS trans

mite : In ședința din după amiaza zilei de 6 
octombrie a Adunării Generale a O.N.U. s-au 
pus în discuție recomandările Comitetului 
General cu privire la includerea pe ordinea 
de zi a celei de a 9-a sesiuni a Adunării Ge
nerale a O.N.U. a celor două noi puncte pre
zentate de delegația U.R.S.S.: „Cu privire la 
încheierea unei convenții (tratat) internațio
nale în problema reducerii armamentelor și 
interzicerii armelor atomică, ou hidrogen și 
a celorlalte tipuri de arme de exterminare îm 
masă" și „Cu privire la încălcarea libertății 
de navigație în zona mărilor Chinei". Preșe
dintele Adunării Generale a propus punerea 
la vot a recomandărilor Comitetului General 
în ansamblu și nu conform propunerilor de
legației sovietice. După cum s-a mai anun
țat, Comitetul General a adoptat hotărîrea 
de a include pe ordinea de zi primul punct 
și de a amîna temporar includerea pe ordinea 
de zi a problemei privind acțiunile piraterești 
ale clankaișiștilor.

Reprezentantul U.R.S.S., A. I. Vîșinski, a 
propus punerea la vot în mod separat a celor 
două propuneri prezentate de delegația sovie
tică.

Prezentînd propunerea noastră de a se in
clude pe ordine punctul „Cu privire la încăl
carea libertății de navigație în zona mărilor 
Chinei", a spus A. I. Vîșinski, delegația noa
stră a subliniat că această propunere a fost 
formulată dat fiind că în ultimul timp în zona 
mărilor Chinei au devenit mai frecvente cazu
rile de atacuri piraterești împotriva vaselor 
comerciale ale diferitelor țări și capturarea 
acestor vase de către vase de război ciankai- 
șiste. Argumentînd cele susținute, A. I. Vî
șinski a citat o serie de cazuri.

Faptele citate, a declarat Vîșinski, dove
desc că atunci cînd prezentăm propuneri pen

Alegerea membrilor Curții Internaționale
NEW YORK 8 (Agerpres).— TASS trans

mite: In dimineața zilei de 7 octombrie A- 
dunarea Generală și Consiliul de Securitate 
au ținut ședințe separate pentru alegerea 
membrilor Curții Internaționale.

La ședința Adunării Generale, Van Clef- 
fens, președintele celei de a 9-a sesiuni, a 
arătat că trei țări care nu sînt membre 
ale O.N.U., dar care sînt de acord cu jurisdic” 
ția Curții Internaționale—Japonia, Elveția și 
Lichtenstein — vor participa la vot, în urma 
cărui fapt majoritatea necesară pentru ale
gerea unui membru al Curții trebuie să fie 
de 33 voturi. La primul scrutin în Adunare 
pentru completarea locului rămas vacant în 
urma morții lui Benegal Rau (India), candi
datul Indiei, Pal, a întrunit 32 voturi, iar 
candidatul Pakistanului, Zafrulla Han — 30 
voturi. La al doilea scrutin, Zafrulla Han a

Conferința anuală a partidului conservator englez
BLACKPOOL 8 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 7 octombrie s-a deschis la
Blackpool cea de a 74-a conferință anuală a 
partidului conservator englez, care va ține 
pînă la 9 octombrie. La conferință participă 
4.100 de reprezentanți ai organizațiilor lo
cale și regionale ale partidului.

Organizațiile locale ale partidului au pre
zentat conferinței spre examinare 252 rezo
luții în legătură cu diferite probleme de po
litică externă și internă dar, ca de obicei, 
se vor discuta la conferință numai acele re
zoluții care nu pot crea dificultăți condu
cerii partidului. Conducerea partidului a ales 
spr« a fi discutate un număr de 14 rezoluții.

Ministrul Afacerilor Externe, Eden, care a 
luat cuvîntul în cadrul discuțiilor cu privire 
la problemele politicii externe a acordat o 
atenție deosebită problemei germane. Jude
cind după textul cuvîntării sale, transmisă 
de agenția Reuter, Eden a chemat să se re-' 
nunțe te „politica de discriminare" față de 
Germania și ,$ă nu se întoarcă Germaniei 
spatele", pentru a nu o îndepărta de Occi
dent. Eden consideră că politica cea mai 
avantajoasă pentru Anglia în problema ger
mană constă în hotărîrile conferinței de la 
Londra cu privire la înarmarea Germaniei 
occidentale și în includerea ei în blocul mi
litar al statelor occidentale. Se știe însă că 
o astfel de politică poate corespunde numai

Puternicul ecou stîrnit 
de declarațiile lui V. Al. Molotov

Prin telefon 
de la trimisul nostru special

Declarafiile făcute de 
V. M. Molotov cu pri
lejul celei de a 5-a 
aniversări a R. D. 
Germane continuă să 
stea în centrul aten
ției opiniei publice berlineze. Pretutindeni, 
cele mai diferite categorii de cetăfeni discu
tă propunerile Uniunii Sovietice pe care le 
intîmpină cu un puternic sentiment de în
credere. Aceste propuneri au stîrnit un deo
sebit interes și in rîndurile cetățenilor din 
Germania occidentală, fapt care reiese și din 
comentariile presei vest-berlineze,

Deși ziarele burgheze din Berlinul occi
dental nu au reprodus discursul rostit de 
V. M. Molotov, totuși ele publică pe prima 
pagină comentarii largi în care sînt redate 
problemele ridicate de ministrul afacerilor 
externe al U.R.S.S. și tn primul rlnd propu
nerile legate de retragerea trupelor de ocu
pație din ambele zone și cele legate de a- 
iegeriie în întreaga Germanie. Ziarele vest- 
germane ,,Die Neue Zeitung" și „ Telegraph" 
subliniază că relațiile dintre U.R.S.S. și Ger
mania occidentală se pot dezvolta pe baze 
solide.

Semnificativ este faptul că. pe prima pagină, 
„Telegraph” publică în aceeași zi o mare 
fotografie reprezentînd șantierele navale din 
Kiel, relatînd dedesubt că acolo se constru
iesc 25 vapoare cu instalații de conservare 
a peștelui, comandate de Uniunea Sovietică. 
Tot „Telegraph11 recunoaște oportunitatea 
deosebită a declarațiilor lui V. M. Molotov, 
iar „Die Neue Zeitung” închină un comenta
riu faptului că ministrul de externe sovietic 
— in încheierea discursului său din piafa 
Marx-Engels — a strigat de trei ori „Freund- 
schaft, Freundschaft, Freundschaft".

Unele agenții de presă din vestul Berlinu
lui, arată în primele lor comentarii asupra 
declarațiilor lui Molotov, că aceste declarații 
sînt importante prin consecințele lor care nu 
se vor lăsa desigur, așteptate.

Ziarele vest-berlineze relatează că dis
cursul lui Molotov a produs o deosebită 
impresie asupra oamenilor de afaceri 5ln 
Hamburg, al căror interes pentru dezvolta
rea relațiilor comerciale dintre Est și Vest, 
este in continuă creștere.

Propunerile făcute de V. M. Molotov și-au 
exercitat influenta și asupra dezbaterilor 
care au loc în prezent in Bundestagul de la 
Bonn. Liderul social democrat Ollenhauer a 
criticat cu asprime poziția lui Adenauer fafă 
de rezultatele conferinței de la Londra, ară

tru includerea- pe ordinea de zi a problemei 
„Cu privire la încălcarea libertății de navi
gație în zona mărilor Chinei", ne referim ’>8 
un sistem întreg de acțiuni criminale care re
prezintă o încălcare flagrantă a principiului 
unanim recunoscut al libertății de navigație 
în largul mării. Este vorba de infracțiuni pe 
care Adunarea Generală trebuie să le conj 
damne cu hotărîre cu atît mai mult că de a- 
ceste acțiuni sînt vinovați nu numai ciankata 
șiștii, ci și cei care îi încurajează.

De aceea propunerea prezentată de Comite
tul General — de a amîna cu cîteva zile dis
cutarea includerii pe ordinea de zi a acestui 
punct pe motivul că tn privința petrolierului 
„Tuapse" s-ar duce tratative prin intermediul 
guvernului francez — este neîntemeiată,.

Delegația sovietică — a spus Vîșinski — 
nu poate fi de acord cu hotărîrea Comitetului 
General și insistă ca această parte din hotă
rîrea Comitetului General să f>e respinsă. 
Delegația sovietică cere ca cele două proble
me să fie rezolvate în mod separat

Adunarea Generală a hotărît cu 40 de vo
turi să amine discutarea problemei „Cu pri
vire la încălcarea libertății de navigație în 
zona mărilor Chinei". împotriva acestei ho- 
tărîri au votat șase delegații — U.R.S.S., 
R.S.S. Ucraineană, R.S.S. Bielorusă, Polonia, 
Cehoslovacia și India. Șapte delegații, prin
tre care delegațiile Birmaniei și Siriei, s-au 
abținut de la vot.

Adunarea Generală a hotărît cu 55 voturi 
să includă pe ordinea de zi a sesiunii punc
tul „Cu privire la încheierea convenției (tra
tat) internaționale în problema reducerii ar
mamentelor și interzicerii armelor atomică, 
cu hidrogen și a celorlalte tipuri de arme de 
exterminare în masă". Nici una din delega
țiile care au participat la ședință nu s-a abți-t 
nut de la vot și n-a votat contra.

întrunit 33 voturi, iar Pal — 29. Președin
tele a anunțat că ZafruMa Han a întrunit de 
asemenea majoritatea voturilor și în Consiliul 
de Securitate și de aceea este considerat 
ales.

După: aceasta, Adunarea Generală și Con
siliul de Securitate au trecut la alegerea a 
cinci judecători în locul judecătorilor ale că
ror împuterniciri expiră la 5 februarie 1955.

Majoritatea necesară de voturi a fost în
trunită în Adunarea Generală de următorii 
cinci candidați: Cordova (Mexic) — 41 vo
turi; Querrero (Salvador) — 41 voturi; 
Basdevant (Franța) — 40 Voturi; Lauter- 
pacht (Anglia) — 39 voturi; Moreno Quin
tana (Argentina) — 36 voturi? •

După cîteva scrutine, acești Cinci candi
dați au întrunit și în Consiliul de Securitate 
majoritatea necesară.

intereselor elementelor militariste și revan
șarde din Germania occidentală, dar nicide
cum poporului german.

Eden a declarat că ar fi ..pur și simplu 
înspăimîntător să te gîndeș.li“.j’ta consecin
țele pe care le-ar avea respingerea acordului 
de la Londra de către parlamentele țărilor 
vesteuropene. El a subliniat că „nu vede 
nici un mijloc de a crea un sistem în care 
să poată fi inclusă Germania", în afară de 
admiterea Germaniei occidentale în blocul 
Atlanticului de nord și în blocul de ta 
Bruxelles. Eden a amenințat că în caz con
trar, S.U.A. „vor avea motiv să caute alte 
metode pentru propria lor salyare".

Eden nu a putut să ocolească complet 
propunerile cu privire la problema germană, 
cuprinse în cuvîntarea rostită de V. M. Mo
lotov la 6 octombrie la Berlin? El a ocolit 
însă esența acestor propuneri, îndreptate spre 
rezolvarea radicală a problemei germane. 
Eden a afirmat în mod gratuit că făcînd 
aceste propuneri, Uniunea Sovietică ar fi 
avut, chipurile, drept scop să acorde „co
muniștilor din Germania o putere asupra 
statului". La ședința din dimineața zilei de 
7 octombrie au fost adoptate două rezoluții 
în problemele de politică externă, care acordă 
guvernului libertate de acțiune în acest do
meniu.

tînd că această pozi
ție a micșorat șansele 
unificării Germaniei, în 
favoarea unei reînar- 
mări rapide a Germa
niei occidentale. Refe-

rindu-se la discursul lui Molotov, Ollenha
uer a arătat că noua inițiativă a Uniunii So-i 
vietice dovedește că U.R.S.S. continuă ‘încer
cările de a realiza o destindere internațio
nală.

In gjeneral. chiar cercurile guvernamentale 
de la Bonn recunosc puternica influență pe 
care o au declarațiile lui V. M. Molotov asu
pra atitudinii parlamentelor de la Paris și 
Bonn. Nu numai presa din Germania occi
dentală, dar întreaga presă din apusul Eu
ropei și din Statele Unite comentează pe 
larg noile propuneri sovietice. Deși iau o a- 
titudine potrivnică propunerilor făcute de V. 
M. Molotov, ziarele occidentale burgheze sînt 
silite să recunoască marea importantă a aces
tora, precum și deosebita influentă pe care o 
exercită asupra opiniei publice.

„New-York Herald Tribune" de pildă, scrie 
că momentul acestor propuneri a fost bine 
aies și că ele vor „exercita desigur o u- 
riașă forță de atracfip asupra unei țări ai 
cărei vechi oameni de stat, începînd cu fos
tul cancelar al Reichulut, Briining, și pînă la 
Franz von Papen, s-au pronunțat în favoa
rea unei Germanii unite1'. Zidrul englez „Ti
mes" — după ce arată că propunerile Uniu
nii Sovietice nu erau neașteptate — reco
mandă ca cuvintarea lui V. M. Molotov să 
fie studiată cu grijă. Deși ziarele franceze 
de dreapta au luat poziție împotriva propu
nerilor lui Molotov, dezbaterile din parlamen*  
arată că in sinul opiniei publice există o cu 
totul altă părere.

Semnificativ este în această privință fap
tul că, chiar un om politic, ca Paul Raynaud, 
a fost silit să ia pozifie in Adunarea Națio
nală franceză împotriva rezultatelor confe
rinței de la Londra, exprimîndu-și temerile 
fafă de reinarmarea Germaniei occidentale. 
In același timp, reprezCntlnd c'u fidelitate 
părerea maselor largi germane, presa din 
R. D. Germană exprimă deplina satisfacție 
a acestora față de declarațiile lui V. M. Mo
lotov. Ziarul „Neues Deutschland", în numă
rul de astăzi, grupează materialele sale le
gate de declarațiile lui V. M. Molotov, sub 
titlul „Cauza unității va triumfă". Această 
idee exprimă convingerea tuturor germani
lor cinstiți.

AL. CORNESCU
Berlin 8 octombrie 1954



h 5-a ANIVERSARE A REPUBLICII DEMOCRATE GERMANE

Mitingul oamenilor muncii din Berlin
BERLIN 8 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 7 octombrie a avut loc în Piața 
Marx-Engels din Berlin un mare miting al 
oamenilor muncii cu prilejul sărbătoririi ce
lei de a 5-a aniversări a constituirii Repu
blicii Democrate Germane.

Ora 14,30. In ovațiile furtunoase ale asis
tenței apar în tribuna principală: Wilhelm 
Pieck, președintele Republicii Democrate 
Germane; Otto Grotewohl, prim ministru al 
R. D. Germane; Hermann Matern, vicepre
ședinte al Camerei Populare a R. D. Ger

mane; Walter Ulbricht, prim secretar al 
C.C. al P.S.U.G. și vicepreședinte al Consi
liului de Miniștri al R. D. Germane; Reinhold 
Lobedanz. președintele Camerei laenderelor; 
Otto Nuschke, Heinrich Rau, Hans Loch, 
vicepreședinți ai Consiliului de Miniștri al 
R. D. Germane; Erich Correns, președin
tele Prezidiului Consiliului Național al Fron
tului Național al Germaniei Democrate și 
alții.

Cu aplauze furtunoase a fost salutată apa
riția la tribuna principală a membrilor de
legației guvernamentale a Uniunii Sovietice

in frunte cu V. M. Molotov, prim vicepre
ședinte al Consiliului de Miniștri și minis
tru al Afacerilor Externe al U.R.S.S., mem
bru in Prezidiul C.C. al P.C.U.S., precum și 
a conducătorilor și membrilor delegațiilor 
guvernamentale ale altor țări, sosiți pentru 
a participa la sărbătorirea celei de a 5-a a- 
niversări a Republicii Democrate Germane.

Primul a luat cuvintul Walter Ulbricht, 
prim secretar al C.C. al P.S.U.G. și vice
președinte el Consiliului de Miniștri al Re
publicii Democrate Germane.

Ciivîniarea lui Walter Ulbricht
Ulbricht a subliniat că Republica Demo

crată Germană este baza trainică a luptei 
duse de forțele democrate și iubitoare de 
pace ale poporului german pentru unificarea 
patriei lor. Miliardarii din industria de ar
mament și generalii hitleriști din Germania 
occidentală, a spus in continuare Walter Ui- 
bricht, depun toate eforturile pentru a îm
pinge pentru a treia oară Germania pe ca
lea remilitarizăril și a catastrofei războiului. 
Conferința de la Londra, la care a fost a- 
doptată hotărîrea cu privire la alăturarea 
Germaniei occidentale la pactul militar oc
cidental, a constituit o lovitură dată intere
selor vitale ale poporului german și po
poarelor Europei. Poporul german nu va fi 
niciodată de acord cu rezultatele tratative
lor separate de la Londra.

Ulbricht a subliniat că guvernul e vietlc 
a contribuit la înlesnirea unificării Germa
niei prin acordarea suveranității Republicii 
Democrate Germane. Astfel, reprezentanții 
Camerei Populare și ai guvernului Republicii 
Democrate Germane, a spus în continuare 
Ulbricht. au împuternicirea să ducă tratative 
cu reprezentanții Germaniei occidentale.

In opoziție cu aceasta, Adenauer a pro
pus la Londra ca problema unității Germa

niei să fie considerată ca o problemă care 
face parte din sfera de competență a puterilor 
occidentale. Adenauer nu avea nici un drept 
să facă o asemenea declarație. Populația 
vest-germană și reprezentanții ei sint sin
gurii în drept să hotărască asupra probleme
lor unificării și numirii de împuterniciți pen
tru ducerea tratativelor între reprezentanții 
celor două părți ale Germaniei, indiferent de 
interesele speciale ale guvernului S.U.A.

Ne angajăm solemn să facem tot ce ne 
stă în putință pentru a apropia cele două 
părți ale Germaniei prin extinderea relații
lor economice și culturale și prin colabora^ 
rea dintre organizațiile obștești.

Asistența a primit cu aplauze furtunoase 
chemarea lui Walter Ulbricht de a se ob
ține unitatea oamenilor muncii germani in 
lupta pentru un acord intre germani în sco
pul restabilirii unității și independenței Ger
maniei și al încheierii unui tratat de pace 
cu Germania.

Poporul german, a spus în continuare Wal
ter Ulbricht, salută propunerea guvernului 
sovietic de a se realiza fără întîrziere un a- 
cord între Statele Unite. Marea Britanie, 
Franța și Uniunea Sovietică cu privire la 
retragerea trupelor de ocupație de pe teri
toriul Germaniei răsăritene și apusene. Un

asemenea acord ar înlesni considerabil uni
ficarea Germaniei și ar contribui totodată 
șl La slăbirea continuă a situației internațio
nale încordate. Soluționarea radicală a pro
blemei germane este cu putință numai prin 
încheierea unui tratat de pace. Prezidiul Ca
merei Populare a Republicii Democrate Ger
mane a propus reprezentanților Republicii Fe
derale de la Bonn să înceapă tratative cu pri
vire la poziția lor față de încheierea unul 
tratat de pace. Aceasta pentru ca în cursul 
viitoarelor tratative dintre cele patru puteri, 
voința poporului german să fie pe cît posibil 
exprimată pe baza unor discuții în comun.

Ulbricht și-a încheiat cuvântarea prin cu
vinte de salut în cinstea*  Republicii Demo
crate Germane — reazim al luptei pentru 
unificarea Germaniei pe o bază democrată, în 
cinstea prieteniei veșnice și de nezdruncinat 
dintre poporul german șl marele popor sovie
tic, în cinstea păcii în Întreaga lume

Partlcipanții la miting au primit cu 
mare însuflețire propunerea profesorului 
Correns de a se trimite următorul mesaj de 
salut Prezidiului Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., Consiliului de Miniștri al U.R.S.S. 
și Comitetului Central al Partidului Comu
nist ai Uniunii Sovietice.

Mesajul de salut adtesat Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
Consiliului de Miniștri al U.R.S.S. și Comitetului Central al P.C.U.S.

„In ziua celei de a 5-a aniversări a cons
tituirii Republicii Democrate Germane, par- 
ticipanții la marele miting din capitala Ger
maniei — Berlin — trimit popoarelor Uni
unii Sovietice în numele tuturor patrioților 
germani salutul lor frățesc de luptă și le 
mulțumesc pentru sprijinul multilateral pe 
care ele îl acordă în permanență poporului 
german în lupta sa dreaptă pentru unifi
carea națională și pentru o viață pașnică 
șl fericită. Conștienți că prietenia dintre 
popoarele noastre este de o uriașă impor
tanță pentru asigurarea păcii în Europa și 
corespunde intereselor vitale ale națiunii 
germane, declarăm solemn : prietenia ger- 
mano-sovietică este o cauză vitală a noastră 
pe care o vom păzi cu sfințenie. Republica 
Democrată Germană, în care clasa munci
toare în alianță cu țărănimea muncitoare a 
unit toate forțele democrate și patriotice ale

poporului tntr-un front național unit și a 
luat în propriile ei mîini conducerea luptei 
împotriva primejdiei reînvierii militarismu
lui german, pentru unificarea patriei ger
mane, pentru o dezvoltare a Germaniei pe 
cale pașnică și democrată, constituie un 
exemplu viu pentru întregul nostru popor.

Oamenii muncii și toți germanii patrioți 
șl iubitori de pace din Germania occiden
tală se conving pe baza dezvoltării econo
mice, culturale șl politice a Republicii De
mocrate Germane de justețea politicii ger
mane naționale și iubitoare de pace a gu
vernului Republicii Democrate Germane 
care, sub conducerea încercatului luptător 
de frunte pentru pace, democrație și înțele
gere între popoare, mult stimatul nostru 
președinte, tovarășul Wilhelm Pieck, pășește 
neabătut înainte pe calea spre un viitor fe
ricit. Noi știm că forțele imperialiste din

Germania occidentală, sub conducerea 
cercurilor agresive din S.U.A., vor să îm
piedice rezolvarea pașnică a problemei ger
mane. Dar noi, democrații șl patrîoțil ger
mani, vom lupta permanent pentru obținerea 
unei înțelegeri Intre germani în scopul res
tabilirii unității Germaniei prin ținerea unor 
alegeri libere în întreaga Germanie. Nu ne 
vom cruța forțele pentru a aduce contribuția 
noastră la colaborarea pașnică dintre toate 
popoarele.

Trăiască prietenia germano-sovietică I
Trăiască pacea în întreaga luiîie 1
Trăiască Germania unită, democrată, iu

bitoare de pace și independentă 1“
S-a dat apoi cuvîntul lui V. M. Molotov, 

prim vicepreședinte al Consiliului de Mi
niștri și ministru al Afacerilor Externe al 
U.R.S.S., conducătorul delegației guverna
mentale a Uniunii Sovietice.

Cuvîntarea lui V. M. Molotov
Dragi tovarăși șl prieteni !
In numele poporului sovietic, în numele 

Partidului Comunist al Uniunii Sovietice, vă 
salut și vă felicit din toată , inima cu pri
lejul celei de a 5-a aniversări a Republicii 
Democrate Germane. (Aplauze).

Data constituirii Republicii Democrate 
Germane a devenit o sărbătoare a oameni
lor muncii. Cu atît mal mult este o sărbă
toare ziua de astăzi cînd se marchează cea 
de a 5-a aniversare a constituirii republicii. 
Astăzi este firesc să reamintim că acum 
cinci ani a fost constituită și Republica 
Federală Germană. Ea a luat ființă aproxi
mativ cu o lună înainte de R. D. Germană.

Astăzi, cînd aici se sărbătorește cea de a 
5-a aniversare a Republicii Democrate Ger
mane, mulți pot pune întrebarea : s-a săr
bătorit oare cea de a 5-a aniversare a cons
tituirii Republicii Federale Germane în 
Germania occidentală ? Dacă această ani
versare ar fi fost sărbătorită în Germania 
occidentală, acest lucru s^ar fi știut.

Se naște întrebarea de ce constituirea 
Republicii Democrate Germane a devenit o 
sărbătoare a oamenilor muncii, iar consti
tuirea Republicii Federale Germane trece 
neobservată, fără participarea maselor 
populare ?

S-ar putea educe destule argumente pen
tru a justifica de ce anume există această 
diferență între situația din Germania răsări
teană și cea apuseană. Este suficient însă 
6ă spunem un singur lucru, principalul.

Fapt este că muncitorii și țăranii, oa
menii muncii fizice și al muncii intelectuale 
consideră Republica Democrată Germană ca 
statul lor, creat de ei înșiși, ale cărui suc
cese sînt asigurate prin eforturile lor pline 
de abnegație, de ale cărui realizări el sînt 
n.lndrl. In Republica Democrată Germană 
poporul este stăpîn, de aceea o asemenea 
dată memorabilă cum este cea de a 5-a 
aniversare a constituirii R. D. Germane, 
este sărbătorită Cu entuziasm de masele 
populare (Aplauze). Șl de aceea, sărbăto
rind cu mînclrie cea de a 5-a aniversare a 
Republicii Democrate Germane, poporul 
transformă această sărbătoare într-o festivi
tate națională care însuflețește pe oamenii 
muncii la noi fapte de eroism în muncă și 
strînge și mai mult rindurile tuturor demo

craților și patrioților pentru a asigura suc
cese continue, șl mai mari, în toate dome
niile construcției economice și culturale. 
Tocmai pentru că în Republica Federală 
Germană nu poporul este stăpîn, cl mag
nații capitalului și junke’rii, precum și a- 
genții lor, acolo nici nu .se pune problema 
unor festivități populare cu prilejul consti
tuirii acestei republici. Va veni vremea cînd 
și în Germania occidentală poporul va de
veni stăpîn, șl atunci poporul își va spune 
cuvîntul și va dori să sărbătorească datele 
sale memorabile (Aplauze prelungite).

In momentul de față, cu cît se 
va ști mei mult în Germania occidentală 
despre Importanța sărbătoririi aniversării 
constituirii Republicii Democrate Germane 
și cu cît va fi mai mare numărul oamenilor 
muncii din Germania occidentală care vor 
participa la această sărbătorire, cu atît va 
fi mai bine pentru Întregul popor german. 
(Aplauze).

In fața oamenilor muncii din Republica 
Democrată Germană stau destule sarcini im
portante și urgente în domeniul Industriei șl 
agriculturii, al transporturilor șl comerțului, 
al dezvoltării avîn-tulul învățămintului public 
șl al dezvoltării culturii, al îmbunătățirii 
condițiilor de trai ale locuitorilor de la ora
șe și sate și al îmbunătățirii activității tu
turor organizațiilor lor.

Dat fiind întreaga Importanță a acestor 
sarcini, muncitorii șl țăranii conștienți din 
Republica Democrată Germană, și se poate 
spune toți democrații șl patrloțli din Ger
mania, nu uită că Germania continuă să ră- 
mînă dezmembrată, că sarcina unificării 
Germaniei pe baze pașnice șl democratice 
face parte din sarcinile cele mai urgente, 
cele mai Importante ale poporului german.

Lupta pentru restabilirea unității Germa
niei trebuie să fie tn centrul atenției oame
nilor muncii din Republica Democrată Ger
mană. Lupta pentru restabilirea unității sta
tului german trebuie să unească pe demo
crații șl patrloțli din Germania răsăriteană 
șl apuseană, care trebuie să țină minte că 
în prezent obstacolul principal în această 
cale îl constituie uneltirile cercurilor agre
sive din Europa și America, ce se blzuie 
pe mllitarlștli șl revanșarzii din Germania 
occidentală, care caută cu orice preț să ob
țină restabilirea militarismului german.

Sînt numeroase piedici în calea restabili
rii unității statului german. Toate aceste Die- 
dicl vor fl însă biruite șl cauza unificării 
Germaniei într-un stat democratic și iubitor 
de pace va triumfa, dacă toți democrații șl 
patrloțli germani vor porni așa cum trebuie 
la această acțiune (Aplauze).

Uniunea Sovietică este un adversar de 
neînduplecat al refacerii militarismului ger
man și în aceeași măsură sprijină totodată 
cu hotărîre și consecvență necesitatea res
tabilirii neîntîrzlate a unității statului ger
man (Aplauze). Relațiile dintre Uniunea So
vietică și Republica Democrată Germană se 
bazează pe încrederea în forțele democratice 
și în Frontul Național al Germaniei Demo
crate, care reunește aceste forțe. Oamenii 
muncii din această republică se pot bizui 
pe Uniunea Sovietică în toate problemele lor 
interne și externe, unde este necesar spri
jinul ei (Aplauze furtunoase). Uniunea So
vietică va acorda tot sprijinul forțelor de
mocratice șl iubitoare de pace ale poporului 
german în lupta pentru restabilirea unității 
Germaniei (Aplauze).

Trăiască Republica Democrată Germană șl 
guvernul el I (Aplauze furtunoase).

Trăiască Partidul Socialist Unit din Ger
mania — forța conducătoare a Frontului Na
țional al Germaniei Democrate 1 (Aplauze 
furtunoase).

Trăiască Germania unită, Independentă, 
iubitoare de pace, democrată 1 (Aplauze fur
tunoase).

Să trăiască șl să se întărească prietenia 
de nezdruncinat dintre popoarele sovietic șl 
german 1 (Aplauze furtunoase, prelungite. 
Răsună aclamații: „Prietenie!“, „Priete
nie !“).

Au urmat la cuyînt Joannes, membru 
a! Comitetului Central al Partidului Comu
nist Francez, un reprezentant al delegației 
oamenilor muncii vest-germanl șl Otto 
Nuschke, vicepreședinte al Consiliului de 
Miniștri al Republicii Democrate Germane.

Marele miting al oamenilor muncii din 
Berlin, la care au participat cîteva sute de 
mii de persoane, a constituit o vie expresie 
a unității strînse a oamenilor muncii în ju
rul guvernului lor popular, în jurul parti
dului clasei muncitoare, o expresie a hotă- 
rîrii de a păși înainte pe calea păcii, demo
crației și socialismului.

Vizitele delegației guvernamentale a Republicii Populare Romine în Republica Democrată Germană
BERLIN 8 (Agerpres). — Delegația gu

vernamentală a Republicii Populare Romîne, 
compusă din tovarășii Chivu Stoica, membru 
în Biroul Politic al CC. al P.M.R., _ prim 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri, con
ducătorul delegației, Mihail Florescu, minis
trul industriei Chimice, și Gheorghe Stoica, 
ambasadorul extraordinar și plenipotențiar al 
R P R în R D Germană, care ia parte la 
festivitățile celei de a 5-a aniversări a Re

publicii Democrate Germane, a vizitat în ziua 
de 6 octombrie marile uzine de electro-apa- 
rataj „I. V. Stalin" din Berlin.

După vizitarea principalelor secții ale uzi
nei. tovarășul Chivu Stoica a transmis salu
tul oamenilor muncii din R.P.R muncitorilor 
uzinei, urîndu-le noi succese în lupta pentru 
unitatea Germaniei. Cuvintele tovarășului 
Chivu Stoica au fost primite cu multă căl
dură, dînd prilej unei adevărate demonstrații

pentru prietenia dintre poporul romîn și po
porul german.

Tot în aceeași zi, delegația guvernamentală 
romînă a vizitat fabrica de confecții „Vort- 
schrltt" din Berlin. Șl aici, delegația a fost 
tntîmpinată cu însuflețire de muncitori.

In dimineața zilei de 7 octombrie, delega
ția guvernamentală a Republicii Populare 
Romîne a depus o coroană de flori la monu
mentul ostașilor sovietici de la Treptow.

In cîteva rîndu

După conferința de la Londra

Acordurile de la Londra în discuția
Adunării Naționale franceze

V

PARIS 8 (Agerpres). — La 7 octombrie, 
Adunarea Națională franceză s-a întrunit 
într-o ședință pentru a asculta raportul lui 
Mendes-France, președintele Consiliului de 
Miniștri, cu privire la acordurile în proble
ma înarmării Germaniei, încheiate la con
ferința d© La Londra a celor nouă țări și 
pentru a discuta interpelările în legătură cu 
această problemă.

Mendes-France a susținut că înarmarea 
Germaniei ar fi „inevitabilă". „A trecut de 
mult' timpul—a spus el—cînd se putea decla
ra aici că orice înarmare a Germaniei este 
imposibilă". Mendes-France a făcut cele mai 
mari eforturi pentru a demonstra că acor
durile de la Londra ar conține anumite ga
ranții efective împotriva reînvierii primej
diei germane. El a susținut, între altele, că 
printre aceste garanții ar fi „promisiunea 
Marii Britanii de a-și lăsa trupele pe con
tinent" și asigurările similare ale S.U.A.

Primul ministru francez a încercat de ase
menea să prezinte problema ca și cum re- 
înarmarea Germaniei va fi controlată și în
grădită deși, după cum a arătat experiența 
istoriei, orice obligație asumată de militariș- 
tii germani de a-și îngrădi înarmarea poate 
fi încălcată de ei în orice moment. Este sem
nificativ faptul că Mendes-France a subli
niat acele articole din acordurile de la Lon
dra în care se vorbește despre obligațiile 
Germaniei occidentale de a nu fabrica unele 
tipuri de arme și în același timp a trecut 
sub tăcere articolele care le deschid porțile 
pentru ocolirea acestor „îngrădiri". Mendes- 
France n-a putut însă să ascundă faptul că 
scopul final al acordurilor de la Londra este 
reînvierea rapidă ă militarismului german. 
El a declarat că blocul Atlantic în care, pe 
baza acordurilor de la Londra, este atrasă 
și Germania occidentală, „intenționează să 
mărească potențialul militar al țărilor mem
bre".

In cadrul ședinței de joi după amiază a 
Adunării Naționale franceze au luat cuvîntul 
numeroși deputați care, referindu-se la de
clarația făcută în aceeași ședință de primul 
ministru Mendes-France asupra conferinței 
de la Londra, au criticat cu vehemență ho- 
tărîrile acestei conferințe.

Deputatul Paul Reynaud (republican In
dependent) s-a declarat împotriva „reînvierii 
statului major german", exprimîndu-și refu
zul de a „introduce In urnă un vot care ar 
însemna renașterea Wehrmachtului".

După cum transmite agenția France 
Presse, Paul Reynaud a ironizat „promisiu
nea făcută de Eden de a menține pe conti
nentul european patru divizii și un corp tac
tic aerian".

Agenția France Presse subliniază că de
clarațiile lui Reynaud au fost aplaudate de 
numeroși deputați.

A luat apoi cuvîntul Pierre Vendroux, de
putat al fostului grup gauilist. care a insis
tat în special asupra „necesității de a nu se 
semna nici un acord cu Germania occidentală 
înainte de a se fi rezolvat problema Saaru- 
lui".

Generalul Aumeran (republican indepen
dent), s-a opus de asemenea reînarmării Ger
maniei occidentale declarînd că „acceptarea 
reînarmării germane înseamnă expunerea 
teritoriului francez unei noi primejdii. Acor
durile de la Londra nu prevăd nici o garan
ție împotriva planurilor Germaniei cu privire 
la fostele teritorii din răsărit".

Deputatul radical socialist Olivier de 
Pierrebourg a subliniat temerile justificate 
ale poporului francez față de o Germanie 
reînarmată „Dacă ar putea exista acum o 
perspectivă nouă care să permită luarea în

considerare a unor soluții de dezarmare, a 
continuat el, 
reînarmări care 
de noi decît
Nu trebuie să
s-au realizat la O.N.U. în ce privește pro
blema dezarmării. Reprezentantul guvernu
lui francez la O.N.U., Guerin de Beaumont,

nu ar fi ele preferabile unei 
nu poate fi 
constrînși 
se uite progresele ce

acceptată 
și forțați ?

a subliniat așa cum se cuvine importanța pe 
care au căpătat-o in această privință decla
rațiile făcute de conducătorul delegației so
vietice".

Dezbaterile Adunării dm ziua de 7 octom
brie au fost încheiate prin declarațiile depu
tatului comunist Laurent Cassanova. Infie- 
rînd cu hotărîre acordurile de la Londra, el
a subliniat importanța deosebită a propune
rilor ministrului de Externe al Uniunii So
vietice, Molotov, în legătură cu reunificarea 
Germaniei. „Nu este adevărat, a declarat 
el, că reînarmarea Germaniei este o fatalitate. 
Franța dispune de mijloacele necesare pen
tru a se opune reînarmării. Chemăm poporul 
francez să ia în mîinile sale această pro
blemă. Partidul Comunist este gata să acțio
neze împreună cu toate forțele țării liotă- 
rîte să se opună reînvierii puterii militaris
mului german". intervenția lui Laurent 
Cassanova a produs o puternică impresie a- 
supra membrilor Adunării Naționale.

★
PARIS 8 (Agerpres) — Cea de a doua zi 

a dezbaterilor care au loc în Adunarea Na
țională franceză în legătură cu hotăririie 
luate la Londra de către reprezentanții ce
lor nouă țări occidentale, a început cu in
tervenția lui Gilbert de Chambrun (progre
sist) care a arătat că poporul francez nu 
este de acord cu nici un fel de reînarmare a 
Germaniei, reînarmare pentru care nutrește 
o „neîncredere instinctivă".

Deputatul radical-socialist Borges-Ma- 
noury s-a pronunțat în favoarea înarmării 
Germaniei occidentale pe baza acordurilor 
realizate la Londra.

In numele fostului grup gauilist a vorbit 
Jacques-Soustelle, care și-a exprimat teama 
în legătură cu perspectivele înarmării 
Germaniei occidentale. Soustelle a subli
niat „necesitatea absolută a reluării tratati
velor cu U.R.S.S. înainte de a se permite 
Wehrmacht-ului să defileze pe străzi. Trebuie 
examinate toate posibilitățile pentru reali
zarea unei destinderi internaționale — a 
spus el — înainte de a compromite aceste po
sibilități, înarmînd prea repede Germania 
occidentală".

In cursul aceleiași ședințe a luat cuvîntul 
șl Robert Schumann, care a elogiat acordu
rile de la Londra.

Loustanneau-Locau, deputat din grupul ță- 
rănesc-independent, a cerut apoi să se de
pună noi eforturi în favoarea realizării unei 
dezarmări generale.

Teitgen șl Simmonet, din partea M.R.P., 
au sprijinit în discursurile lor înarmarea 
Germaniei occidentale.

In continuarea ședinței a vorbit Guy 
Mollet, secretar al partidului socialist. El 
a făcut din nou apologia defunctei C.D.E., 
încercînd să o prezinte ca pe o soluție mai 
bună decît acordurile de la Londra care, a 
spus Mollet, „implică renașterea statului 
major german și aruncă pe democrații ger
mani în brațe Șr aventurii".

In numele grupului comunist din Aduna
rea Națională, Jacques Duclos, Laurent Cas
sanova și Kriegel-Valriomont au depus o 
moțiune în care se cere ca Adunarea Națio
nală să se pronunțe împotriva oricărei for
me de renaștere a militarismului german, să 
se opună acordurilor de la Londra.

Aps’ul Partidului Comunist din Germania
BERLIN 8 (Agerpres). — A.D.N. trans

mite : La 6 octombrie a avut loc o ședință 
a secretariatului conducerii Partidului Co
munist din Germania la care s-au discutat 
rezultatele conferinței de la Londra a celor 
nouă sta'e în problema reînarmării Germa
niei occidentale. La ședință s-a adoptat o 
declarație în care se spune printre altele :

„Secretariatul conducerii Partidului Co
mun st din Germania adresează întregului 
popor german și în deosebi clasei munci
toare apelul să împiedice recrutarea în ar
mată a tineretului german, să-și sporească

eforturile în vederea stabilirii unei înțele
geri între germanii din răsăritul și apusul 
patriei noastre, în vederea rezolvării pașni
ce a problemei germane și să preîntîmpîne 
astfel uriașa primejdie care s-ar ivj pentru 
poporul nostru în urma realizării hotărlrilor 
de la Londra".

Noi, se spune în continuare în declarație, 
facem apel la oamenii muncii de la orașe și 
sate, la toți cetățenii iubitori de pace conș
tienți de răspunderea lor națională, să îm- 
pied’ce ratificarea acordurilor de la Londra.

Social-democrații germani critică vehement 
politica lui Adenauer

BERLIN 8 (Agerpres). — Joi dimineața 
au avut loc în Bundestagul de la Bonn dez
bateri asupra rezultatelor conferinței de la 
Londra.

In cadrul acestor dezbateri a luat cuvîntul 
printre alții și președintele partidului social
democrat, Ollenhauer, care, ținînd seama de 
puternicul curent de opinie din Germania 
occidentală în favoarea reunificăril și împo
triva reînarmării, a criticat vehement poli
tica guvernului Adenauer.

Reproșînd guvernului că „vrea să mas
cheze eșecul politicii sale de Integrare eu
ropeană", Ollenhauer a declarat în conti
nuare: „Se pune întrebarea dacă hotărîrea 
cu privire la reînarmarea Germaniei occiden
tale este compatibilă cu o politică de reuni- 
flcare a țării". Exprimînd regretul partidului 
social-democrat în legătură cu faptul că 
„delegația vest-germană la Londra nu a cerut 
înscrierea problemei unificării Germaniei 
pe ordinea de zi a conferinței", Ollenhauer 
a arătat că „reînarmarea Republicii Federale 
în cadrul pactului Atlanticului înseamnă re
nunțarea la o politică activă de reunlficare. 
Din acest motiv, grupul social-democrat res
pinge această soluție".

In încheiere Ollenhauer a declarat că par
tidul social-democrat se opune transformării 
Ruhrului într-un nou arsenal de război

Foști general hitleriști vor sta
PARIS 8 (Agerpres). — Corespondentul 

din Bonn al agenției France Presse trans
mite: „Ziarul ,.Abendpost", care apare la 
Frankfurt pe Main, anunță că generalul 
Ludwig Kriiwel, din fosta armată germană, 
care l-a înlocuit în timpul războiului pe feld- 
mareșalul Rommel, comandantul corpului 
african, va fi comandantul suprem al noilor 
forțe armate germane". Sub titlul uriaș 
„Conducătorii noii armate germane", ziarul 
scrie că generalul Adolf Heusinger, fost șef 
al serviciului operativ al comandamentului 
suprem al Wehrmachtului, va fi șeful sta
tului major al lui Kriiwel. Ziarul adaugă că 
fostul general german Speidel care a fost I

și-a exprimat îndoială că „crearea de divizii 
germane va contribui la securitatea Repu
blicii Federale".

Ollenhauer a cerut începerea unor nego
cieri cu U R.S.S. în problema reunificăril. 
„Nimeni nu și poate lua răspunderea, a de
clarat el, de a renunța la o asemenea Iniția
tivă înainte de a ne lega definitiv de o po
litică inspirată de ideea despărțirii lumii în 
două blocuri și a desmembrării Germaniei".

A luat apoi cuvîntul liderul grupului par
lamentar creștin democrat, von Brentano, 
care a încercat să respingă acuzațiile aduse 
de opoziție în legătură cu faptul că guver
nul de la Bonn nu urmărește reunificarea 
Germaniei.

După cum subliniază agenția France Pre
sse, dezbaterile din Bundestag s-au desfă
șurat pe un „ton foarte vehement", Adenauer 
intervenind în nenumărate rînduri pentru 
a-1 ataca pe liderul opoziției social-democrate 
și a-i cere să sprijine politica guvernului.

La sfîrșitul ședințe! au fost depuse două 
rezoluții, una din partea partidului social 
democrat care cere începerea de tratative în 
vederea restabilirii unității Germaniei și o 
altă rezoluție depusă de partidele majorității 
guvernamentale care aprobă politica de reîn-

și 1 armare dusă de guvern.

în fruntea noului Wehrmacht
șeful delegației germane în comitetul provi
zoriu al „comunității defensive europene" 
va fi numit șeful delegației germane în or
ganizația tratatului de la Bruxelles.

După cum anunță ziarul „Abendpost", ce
lelalte funcții vor fi repartizate în felul ur
mător: actualul împuternicit al guvernului 
federal pentru problemele securității, Theo
dor Blank, va conduce Ministerul de Război; 
fostul colonel Kurt Fett, va fi conducătorul 
comisiei militare a planificării; generalul 
Gehlen, fost șef al secției „răsăritene" de 
contraspionaj a Wehrmachtului, va conduce 
contraspionajul noii armate germane.

Dimitri® Pompeiu

© In zilele de 6 șl 7 octombrie a avut loc 
la Praga Plenara Comitetului Central al Par
tidului Comunist din Cehoslovacia, la care 
s-a discutat problema îndeplinirii hotărlrilor 
Congresului al X-lea al P C din Cehoslova
cia cu privire la dezvoltarea economiei națio
nale a tării Plenara a examinat de aseme
nea problema sarcinilor partidului in pregă
tirea și desfășurarea alegerilor pentru Aduna
rea Națională

© Docherii din Londra luptă cu hotărîre 
pentru drepturile lor La 6 octombrie numă
rul total al greviștilor s-a ridicai la 20 000 
de oameni Din cauza grevei celor 12.000 do
cheri, 85 de vase stau în inactivitate aștep- 
tînd sd fie încărcate Cei 8.000 de muncitori

de la șantierele navale din Londra au intrai 
in cea de a 4-a săptămînă de grevă. Mun
citorii protestează împotriva concedierilor ile
gale a cinci din tovarășii lor de muncă

In cursul zilei de 7 octombrie au mai de
clarat grevă alți 5 000 de muncitori portuari

• In drum spre Republica Populară Chine
ză, a sosit la Moscova o delegație de membri 
ai parlamentului englez și de activiști sindi
cali din Anglia, condusă de Ellis Smith.

• Ziarul „Trud" publică sub semnătura lui 
A Jiguliov o corespondentă din București 
intitulată „O prietenie ce se întărește mereu" 
Autorul corespondentei aduce la cunoștința 
cititorilor sovietici date interesante privind 
acfiunile ce se vor desfășura în R P R. în ca

drul Lunii Prieteniei Romîno-Sovletlce și din 
activitatea A R L U.S.-ului.

• Delegafia parlamentară engleză care se 
află la Stalingrad a continuat să viziteze 
orașul Pretutindeni locuitorii orașului au fă
cut oaspeților o primire călduroasă

® Autoritățile indoneziene iau măsuri îm
potriva activității agenfilor gomindaniști în 
Indonezia Ministerul Justiției a hotărît să 
expulzeze din Indonezia un grup de condu
cători ai Uniunii gomindaniștilor din Djakar
ta, care a desfășurat o intensă activitate in 
favoarea clicii gomindaniste.

• Intre R. P. Chineză și India va fi în
cheiat un acord comercial înainte de pleca
rea primului ministru indian la Pekin.

Armata Populară Vietnameză preia orașul Hanoi
HANOI 8 (Agerpres). — Corespondentul 

agenției France Presse relatează că ac
țiunea de preluare a orașului Hanoi de către 
trupele Armatei Populare Vietnameze este 
întîmp'nată cu bucurie de către populație. 
In oraș domnește calmul, toate magazinele 
funcționează normal și sînt deschise pînă la

orele 9 seara. Prețurile nu au suferit schim
bări și aprovizionarea populației se desfă
șoară normal.

Ziarele publică cu titluri marj știrile pri
vind progresele acțiunii de preluare a ora
șului de către trupele Armatei Populare pre
cum și portretele președintelui Ho Și Min 
și ale generalului Giap.

La 7 octombrie 1954 a încetat din viață, 
la vîrsta de 81 ani, marele învățat romîn, 
matematician de reputație mondială, acade
micianul Dlmitrie Pompeiu.

Influența operei și a personalității sale a- 
supra dezvoltării cercetărilor matematice 
din țară a fost deosebit de puternică și de 
vastă.

Opera științifică a Iul Dimitrie Pompeiu 
ocupă un loc de frunte și a jucat un rol im
portant în progresul științei matematice 
moderne.

Dimitrie Pompeiu a îmbogățit ști'nța cu 
rezultate fundamentale. Lucrările sale îm
brățișează domenii variate din analiza ma
tematică, din teoria funcțiilor, teoria ecua
țiilor diferențiale și cu derivate parțiale, 
probleme de geometrie, de mecanică, de 
teoria numerelor. Spiritul său pătrunzător și 
în veșnică cercetare știa să descopere, in 
vasta lume a fenomenelor matematice, fap
tul nou sau trăsătura esențială care adeseori 
uimeau prin simpl'citatea și prin eleganța 
lor. De aceea, știința căreia i-a consacrat 
munca sa de o viață .Întreagă va păstra nu
mele său, iar opera sa va continua să dea 
roade atît în țara sa, cît și d ncolo de hota
rele ei.

Dimitrie Pompeiu a fost unul din marii 
îndrumători ai școlii matematice romînești. 
Pre’egerle sale fnute în decurs de 4 de
cenii la Facultățile din [ași, București, Cluj 
și 'a Politehnica din București, au fost urmă
rite de mii de tineri matematicieni și in
gineri care — răspmdiți azi în toate colțu
rile țării — păstrează vie anrnFrea expu
nerilor sale de o deosebită claritate și pro
funzime.

Profund iubitor de oamen; și animat de 
idei și senfmente democrat'ce academcia- 
nul Dimitrie Pompeiu a exercitat și o pu
ternică influență morală asupra tuturor ce- 
lora care l-au cunoscut. Academicianul 
Dlmitrie Pompeiu a fost — pînă în toamna 
anului 1950 — președinte al Institutului 
Romîn pentru Relațiile Culturale cu Străină
tatea.

Pentru meritele sale deosebite, academi
cianul Pompeiu a fost distrns cu ord’nul 
„Steaua Republicii Populare Romîne" și cu 
„Ordinul Muncii".

Prin moartea lui Dimitrie Pompeiu po
porul nostru pierde pe un strălucit repre
zentant al culturii sale, iar știința romî- 
nească pe unul din marii săi creatori și a- 
mmatori.

Prezidiul Academiei R.P.R.
Colegiul Ministerului învățămintului. 
Membrii Secției de științe matematice și 

fizice a Academiei R.P.R.
Direcțiile și Colectivele Institutelor de 

Matematică din București, Iași și Cluj 
ale Academiei R.P.R.

★
Pentru organizarea funeraliilor academi

cianului Dimitrie Pompeiu s-a constituit o 
comisie formată din : acad. N:colae Profiri— 
vicepreședinte al Academiei R.P R„ acad. 
Ștefan Vencov, acad. Simion Stoilov, acad. 
Grigore Mo’sil, acari. Al. Myller, prof. Ti- 
ber'u Popovici, membru corespondent.

★
Comisia pentru organizarea funeraliilor 

academicianului Dimitrie Pompeiu comu
nică :

Pentru a-și lua rămas bun de Ia acade
micianul Dimitrie Pompeiu, oamenii de 
știință, lite-e și artă, elevii și prieten i au 
acces în sala de ședințe a Academiei R P.R., 
unde se află depus corpul defunctului, azi, 
9 octombrie a.c. între orele 10—13,30.

înhumarea academicianului Dimitrie Pom
peiu va avea loc azi Ia orele 14, la cimitirul 
Bellu.

Circuitul ciclist al R P.R.
TOPLIȚA. — (Prin telefon de la trimisul 

nostru). — După ce s-au odihnit o zi la 
Piatra Neamț, partlcipanții la „Circuitul ci
clist al R.P.R “ au luat ieri startul intr-o 
nouă etapă. Programată inițial pe distanța 
Piatra Neamț—Tg. Mureș, această etapă — 
a cincia — a avut o desfășurare dramatică. 
Chiar de la început, concurenții au avut .de 
înfruntat o ploaie rece care s-a transformat 
apoi în lapoviță și în ninsoare. Dînd dova
dă de o dîrzenle și o voință extraordinară, 
cicliștii n-au dat înapoi tn fața greutăților 
mari pe care le-au creat condițiile atmosfe
rice nefavorabile. Cu echipamentul sportiv 
de pe ei înghețat, cu mîinile și fața pline de 
noroi, alergătorii au continuat să pedaleze 
cu curaj, lu.ptînd cu forțe înzecite pentru ter
minarea cursei și obținerea unul loc cît mai 
bun. Deoarece vremea se înrăutățea continuu 
și drumurile deveneau din ce în ce mai greu 
practicabile, comisia de organizare a fost 
nevoită în timpul cursei să scurteze etapa, 
sosirea fixîndu-se la Toplița în loc de Tg. 
Mureș. După această etapă, care a măsurat 
118 km. și care a fost cîștigată de C. Du
mitrescu (Progresul C.P.C.S.), pe primul loc 
în clasamentul general a trecut Constantin 
Istrate (Progresul C.PC.S.)

Iată și un scurt istoric al cursei. Plecarea 
s-a dat de la Piatra Neamț tn jurul orei 8,30. 
Chiar de la început se rulează anevoie, cu 
multă băgare de seamă. Constantin Istrate 
și alergătorul bulgar Nencio Hrlstov inițiază 
numeroase hîrțuieli care fac ca grupul de 
alergători să se înșire pe o mare distanță. 
De la Bicaz începe un drum pietros și vre
mea se înrăutățește și mai mult. In frunte 
se află C. Istrate, Nencio Hrlstov, Petre 
Nuță (Dinamo I), Chirii Iliev (R.P. Bulga
ria ), A. Voișeanu (C.C.A. II.), care reușesc 
pînă la urmă să se distanțeze de ceilalți aler
gători. După un timp, nemai putînd susține 
ritmul rapid al cursei, Iliev, purtătorul tri
coului galben, rămîne în urma. La Borsec, 
din cauza zăpezii, se pedalează cu multă 
greutate. Dificultăți și mai mari provoacă 
urcușul care începe de la Borsec. Aici Er- 
vant Norhadian (C.C.A. I) și Nencio Hris- 
tov sparg și pierd minute prețioase. La co- 
borîre, pe serpentinele care duc la Toplița, 
Voișeanu reușește pentru puțin timp să se 
distanțeze de ceilalți concurenți. El nu-și 
poate valorifica însă avantajul, deoarece 
sparge înainte cu 8 km. de intrarea în To
plița și rămîne în urmă. Primul termină 
cursa Constantin Dumitrescu (Progresul 
C.P.C.S.), în 4 ore, 52 minute și 58 de se
cunde (timp cu bonificație). Al doilea intră 
în Toplița Constantin Istrate, care a parcurs 
această etapă în 4 h. 54'. In ordine au sosit 
E. Norhadian, M. Niculescu (Flamura Ro
șie), St. Ștefu (Dinamo I). Alergătorul bul
gar Nencio Hristov a sosit pe locul 13.

După această etapă, clasamentul general 
individual este următorul: 1) Constant n Is
trate 20 h. 34’03"; 2) Constantin Dumitres
cu 20 h. 43’39"; 3) St. Ștefu 20 h. 45'23' ; 
4) E. Norhadian 20 h. 46'32“ ; 5) M. Nicu
lescu 20 h. 47’42“. In clasamentul general 
pe echipe conduce Progresul C.P C.S. urma
tă de Dinamo I și Flamura Roșie.

Astăzi se aleargă etapa a șasea pe distan- 
a Tg. Mureș—Cluj.
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